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Võru vald tunnustas sädeinimesi
K es on sel aastal Võru valla 

sädeinimesed? 24. novembril 
toimus Võru kultuurimajas Kannel 
Võru valla sädeinimeste tunnusta-
mine, kus Võru vallavalitsus tänas 
inimesi ja organisatsioone, kes on 
panustanud olulisel määral valla 
kultuuri- ja noorsootöövaldkonna 
ning kogukondade edendamisesse. 

 Tunnustused andsid üle Võru 
vallavanem Kalmer Puusepp ja 
abivallavanem Piret Otsatalu. 

Võru valla 2023. aasta sädeini-
mesed ja -organisatsioonid on:  
Aasta kultuuriline algatus - Orava 
Raamatuklubi (Mari Lehes)  
Mari Lehese algatusel kokku käiva 
raamatuklubi kohtumised on alati 
temaatilised, olgu selleks siis Eesti 
Vabariigi aastapäev, võõrkeele-
nädal, reisimuljed või kaugemalt 
kutsutud huvitavad külalised. Selle 
aasta suurimaks sündmuseks oli 
raamatuklubi korraldatud suvine 
õppereis Järvamaale Anton Hansen 
Tammsaare muuseumisse. 

Aasta unikaalne looja – Madis 
Mark (Looduskivi OÜ) 
Madise käe läbi valmivad loodus-
kivist hauakivid ning hauaplaadid. 
Tema tööd on paistnud silma nii 
Võrumaal kui kaugemalgi. Sel 
aastal oli Madis osaline kogu-
kondliku sündmuse toimumisel 
Vastseliinas, kus Serga surnuaial 
taaspühitseti konserveeritud 
hauamonumenti Peter Sarnettile. 
Kategooria nominent: Tiina Männe

Aasta edukas esineja – noorte-
ansambel Kroks 
Noorteansamblis Kroks tegutse-
vad Parksepa Keskkooli noored: 
Laura Potter süntesaatoril, Braian 
Tsirk lauljana, Rasmus Raudkett 
trummidel ning Ott Keerutaja 
basskitarril. Bändi repertuaaris 
on tuntud hitid, mis tõmbavad 
kaasa igas vanuses inimesi. Nad 
on lavale sündinud ning on näha, 
kuidas nad oma tegevust naudivad. 
Ilmselt sellepärast suudavadki 
nad publikut kaasa tõmmata juba 
esimestest muusikataktidest. 

Aasta kultuurielu kirgastaja – 
Tauri Sulg, Elen Luik, Katariina 
Keerd ja Kuldar Ilm 
Tauri, Elen, Katariina ja Kuldar 
ehitasid Oravale suurtest kartuli-
kastidest modernse ja omanäolise 
jõulukuuse. Jõulukuusk oli ca 10 
meetri kõrgune, koosnes 92st 
tühjast kartulikastist ja oli kau-
nistatud rohkete jõulutuledega. 
Jõulukuuske märgati nii kohapeal 
kui ka kaugemal ning sellest 

kirjutati mitmetes meediaväl-
jaannetes. Samuti ehtis kirgas 
jõulukuusk Võru Vallavolikogu ja 
Võru Vallavalitsuse edastatavaid 
jõulutervitusi. 
Kategooria nominendid: Tiina 
Hallimäe, Ülle Tillmann, Kaili 
Viitkin 

Aasta kultuuritoetaja – Üllar 
Ojaveer 
Üllar paistab silma hea suhtlemis-
oskuse, abivalmiduse, soojuse ja 
lahkusega. Ta on kuldsete kätega 
mees, kes ulatab alati abikäe, kui on 
vaja midagi parandada, korraldada 
või mõelda välja lennukaid ideid 
piirkonna kultuurielu edenda-
miseks. Samuti lööb ta kaasa 
nii kohalike kui ka maakondlike 
ürituste korraldamisel. 
Kategooria nominendid: Sirje 
Kuuseorg, Kaili Viitkin 

Aasta pärandikandja ja -hoidja 
- Vastseliina rahvatantsu päran-
dikandjad ja -hoidjad 
K äesoleva l  aast a l  t ä h ist as 
Vastseliina tantsurahvas rahva-
tantsurühma 85. ja segarühma 
Kullerid 75. sünnipäeva. Vastselii-
nas oli pikki aastaid tantsupärandi 
kandja  ja hoidja tantsumemm 
Helju Müürsepp.  Tema õpetust ja 
pärandit kannavad edasi tänased 
tantsujuhid ja tantsijad. Vastseliina 
tantsurühmad on esindanud 
Võrumaad kohalikel, maakondlikel 
ja vabariiklikel tantsupidudel. 

Aasta noor - Triinu Tõnison 
Triinu on noor aktiivne inimene, 
kes korraldab juba teist aastat 
Võru maakonna 9.-12. klasside 
õpilastele talveballi. Ta osaleb 
aktiivselt Vastseliina Gümnaasiumi 
koolielus, viies läbi erinevaid 
üritusi ja olles õpilasesinduse 
presidendi rollis. Lisaks on ta 
olnud vabatahtlik Vastseliina laada 
korraldusmeeskonnas. See tüdruk 
pakatab ideedest ja neil ei tundugi 
lõppu olevat. Triinu on see, kelle 
peale saab loota, sest alati leiab 
ta uusi ideid ja lahendusi ning viib 
need ellu. 
Kategooria nominent: Marta Kaiv 

Aasta noorsootöö sündmus - 
Orava noortekeskuse fotojaht 
Fotojahti on Oraval noortekeskuse 
ja jahimeeste koostöös peetud 
mitmel aastal enne jõuluaega. 
Jahti peetakse nagu jahti ikka, 
aga püsside asemel on loomade 
tabamiseks käes fotoaparaadid 
või nutitelefonid. Üritusele on 
oodatud kõik, kes soovivad rohkem 
teada saada loomade käitumisest, 

jahipidamisest ja kõige sellega 
kaasnevast. Peale jahti saadakse 
kokku jahimajas ning räägitakse 
jahimuljeid. 
Kategooria nominent: III Võro-Seto 
noortefest 

Aasta noortekeskus - Sõmerpalu 
noortetuba 
Sõmerpalu noortetuba on väga 
heaks koostööpartneriks nii Võru 
valla kui ka maakonna noortekes-
kustele. Samuti paistab noortetoa 
tegevus silma kogukonnaüritustel, 
kus noored aktiivselt osalevad, olgu 
selleks siis heakorratööd, kohviku 
pidamine, sündmuse läbiviimine 
või selles osalemine. Noortetoa 
tegevused on korraldatud noorte 
soove ja vajadusi silmas pidades 
ning noorte omaalgatuslikud 
mõtted ja ideed on seal majas alati 
oodatud ja toetatud.

Aasta spordisõber - Malle Truu 
Malle on Vastseliina lasteaia 
abiõpetaja, kelle särav olek ja 
positiivne eeskuju on kasvatanud 
juba kaht põlvkonda Vastseliina 
kandi lapsi. Ta osaleb alati lii-
kumisüritustel ning korraldab 
jalutuskäike ja liikumismänge ka 
oma rühmale. Suureks kasvanud 
kasvandikud kohtuvad Mallega 
jumping’us, rahvatantsutreenin-
gutel või lihtsalt jalutuskäikudel. 
Malle on heas sportlikus vormis 
ja alati positiivne ning väga hea 
inspireerija elukestva sportliku 
elustiili valimisel. 
Kategooria nominendid: Priit 

Rebane, Arvi Keerpalu, Irene Sulger, 
Annika Johanson 

Aasta spordihing – Raimond Kaup 
Raimond on sihikindel noor sport-
lane. Tal on suured eesmärgid, 
mille nimel ta pühendunult tööd 
teeb. Ta võtab kõiki treeninguid 
tõsiselt ja mõtleb alati kaasa. Oma 
suhtumisega on ta  treeningu-
kaaslastele alati eeskujuks. Lisaks 
murdmaasuusatamisele kuulub 
Raimond ka Vastseliina noorkot-
kaste nimekirja. Raimond elab 
ja hingab murdmaasuusatamise 
rütmis. Tema unistus on tuua 
murdmaasuusatamine taas au 
sisse nii Eestis kui kogu maailmas. 
Kategooria nominent: Irene Sulger

Aasta sporditegu – Irene jumping 
Vastseliinas 
Jumping’u treeningutega alustati 
Vastseliina rahvamajas selle aasta 
kevadel, juhendajaks Irene Sulger. 
Jumping’u trennid on kestnud läbi 
suve kolm korda nädalas ja need 
koguvad aina  populaarsust. Tänu 
Irenele jõudis jumping’u trenn 
kohalikele elanikele lähemale ja 
trennides osalemiseks on lausa 
ootelist. Trennid on esmaspäeva, 
neljapäeva ja pühapäeva õhtuti 
ning osad püsikäijad on lausa 
kõikidel trennipäevadel kohal. 
Treening innustab osalejaid ja 
kutsub rohkem liikuma. 

Aasta terviseedendaja – Kertu 
Torn ja Terje Mägi 
Kertu ja Terje on kaks säravat 

ja inspireerivat inimest, kes on 
panustanud märkimisväärselt 
t er v i s e  e dend a m i s s e  om a 
kogukonnas. Nad armastavad 
liikumist ja julgustavad ka teisi seda  
tegema, algatades kogukonnas  
spordigruppe ja organiseerides 
üritusi. Nende  entusiasm ja energia 
on nakkav. 
Nad korraldavad regulaarselt ter-
vist toetavaid teemapäevi ka koolis 
ja on alati eestvedajad kõikides 
liikumistegevustes. Terje ja Kertu 
on heaks eeskujuks õpilastele, 
näidates, kuidas tervislik eluviis 
ja aktiivsus võivad olla igapäevaelu 
loomulik osa.   
Kategooria nominendid: Irene 
Sulger, Annika Johanson 

Tänukir jad ja tunnustuse 
vabatahtliku töö eest turvalise 
elukeskkonna loomisel Võru vallas 
said Ahti Treier, Jaan Rüüberg, 
Katariina Keerd, Kuldar Ilm, Elen 
Aasa ja Egon Taal. 

Muusikalist elamust pakkus 
ansambel Uurikad, õhtut sisustasid 
etendusega Aita Vaher ja Marek 
Tammets, tantsumuusikat mängis 
Nukker Kukeke. 

Palju õnne kõigile laureaatidele 
ja nominentidele! 

Katariina Musto
avalike suhete spetsialist

2023. aasta sädeinimeste laureaadid. Foto: Mariliis Kivimäe
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Võru vallavolikogu novembrikuu 
istungilt

V õru vallavalitsusel toimus 
novembrikuus kaks istungit.

14. novembril toimunud Võru 
vallavalitsuse istungil:
• muudeti Väimela Tervisekeskuse 

teenuste hindasid;
• Muudeti Võru Vallaraamatukogu, 

Puiga haruraamatukogu, Kääpa 
haruraamatukogu, Lasva haruraa-
matukogu, Otsa teeninduspunkti, 
Orava haruraamatukogu, Hanikase 
teeninduspunkti, Tsolgo haruraa-
matukogu lahtiolekuaegasid;

• otsustati anda projekteerimistin-
gimused Umbsaare külas Kasesalu 
katastriüksusele elamu ja Halla 
külas Suraoja katastriüksusele viil-
halli ehitusprojekti koostamiseks;

• otsustati anda ehitusload Loosu 
külas Liiva maaüksusele abihoone 
ja Kusma külas Võsu maaüksusele 
hobihoone püstitamiseks;

• otsustati anda kasutusload Kose 
alevikus Männisalu tee 1//2//3//4 
püstitatud kahe korteriga elamu, 
Parksepa alevikus Tehnika tn 
2 rekonstrueeritud tootmis-
hoone-kontor, Verijärve külas 
Veskisalu maaüksusele püstitatud 
kuivatihoone kasutusele võtmiseks;

• otsustati liita Sõmerpalu alevi-
kus Karja tn 2 vallale kuuluvad 
korteriomandid nr 2–11 üheks 
korteriomandiks;

• määrati Puusepa külas Rootsi 
katastriüksuse uueks nimeks 
Mesila tee 4 ja Jaani katastriüksuse 
uueks nimeks Mesila tee 6;

• nõustuti Sika külas asuvate Viid-
järve ja Oramäe katastriüksuste 
piiride muutmisega ning määrati 
moodustatud katastriüksustele 
nimed ja maa sihtotstarbed;

• nõustuti Tagakülas asuva Jaas-
ka-Hindriko, Kolepi ja Mõisamäe 
külas asuvate Soemetsa, Roosi-
saare külas asuva Taga-Kuninga, 
Võrumõisa külas asuva Pärna 
katastriüksuste jagamisega ning 
määrati uutele moodustatud 
katastriüksustele nimed ja maa 
sihtotstarbed;

• otsustati seada Leiso külas 
Mõtusmäe teele tähtajatu isikliku 
kasutusõigus Elektrilevi OÜ kasuks;

• otsustati seada Sõmerpalu alevikus 

Nursi tee 28 ja Väimela alevikus 
Pargi tee 7 katastriüksustele 
tähtajatu sundvaldus AS Võru 
Vesi kasuks;

• otsustati seada Palometsa külas 
Sibula, Aimari, Jaani, Keldo-Utra, 
Nooska külas Koolimaja, Raja, Juba 
külas Järve-Kõivistu, Männivagula, 
Vagula, Käätso külas Lalli-Jõgeva 
katastriüksustel asuvate erateede 
avalikuks kasutamiseks tähtajatu 
sundvaldus Võru valla kasuks;

• määrati avalikuks kasutamiseks 
erateed, millele on seatud omanike 
nõusolekul sundvaldus Võru valla 
kasuks. Avalikuks kasutamiseks 
määratud teed kantakse teere-
gistrisse;

• otsustati korraldada enampak-
kumine Võru vallale kuuluva 
16-kohalise bussi Renault Master 
võõrandamiseks osta.ee portaalis 
alghinnaga 500 eurot;

• algatati uus läbirääkimistega hange 
perioodiks jaanuar 2024 - detsem-
ber 2026 küttepelleti ostmiseks;

• tunnistati riigihanke „Sõmerpalu 
lasteaia ruumidesse sisustuse 
ostmine koos paigaldusega” 
pakkumused vastavaks ning 
kvalifitseeriti eduka pakkujad 
Edukate pakkujatega sõlmitakse 
hankelepingud summas 179 198,49 
eurot, millele lisandub käibemaks;

• määrati MTÜ Võrumaa Partner-
luskogu üldkoosoleku liikmeks 
Juris Juhansoo ja asendusliikmeks 
Piret Otsatalu ning nimetati Juris 
Juhansoo MTÜ juhatuse liikme 
kandidaadiks;

• kiideti heaks hajaasutsuse 
programmi 2022 ja 2023 toetuse 
kasutamise aruanded;

• otsustati anda Võru valla 2023. 
aasta kultuurivaldkonna aunime-
tused ja tunnustada vabatahtlikke;

• kinnitati Vastseliina Lasteaia 
hoolekogu koosseis;

• kehtestati Puiga Põhikooli uute 
ruumide rendihinnad;

• pikendati eluruumi ja sotsiaalelu-
ruumi üürilepinguid;

• muudeti valla 2023. aasta eelarvet 
ja arvati eelarvesse sihtotstarbelise 
finantseerimisena laekunud tulud 
ja kulud;

• eraldati reservfondist raha 

Võru vallavalitsuse novembrikuu istungitelt
Vaheniidu paisu tammi rekonst-
rueerimiseks ja Sõmerpalu 
teenuskeskusele erakorraliseks 
toetuseks;

• kuulutati välja avalik konkurss 
dokumendihalduse spetsialisti 
asendaja leidmiseks;

• lubati vallavanem Kalmer Puusepp 
17. novembril puhkusele;

• arutati Sõmerpalu alevikus Heki 
tänavalt puude raiumist, Kose ja 
Väimela alevikus ühisveevärgi 
liitumispunktide ehitamist, Väimela 
alevikus Pargi tee tänavavalgustuse 
toitekaabli ehitamise tellimist.

28. novembril toimunud Võru 
vallavalitsuse istungil:
• otsustati jätta Väimela alevikus 

Staadioni tn 3 katastriüksuse ja 
selle lähiala detailplaneeringu 
avaliku väljapaneku tulemuste 
arutelu korraldamata;

• otsustati anda algatada avatud 
menetlus Meegomäe külas Män-
nikumäe tee 10, Kose alevikus 
Vaarika tn 5 ja Kose alevikus 
Pappjärve tn 26 katastriüksustele 
elamutu projekteerimistingi-
muste andmiseks;

• otsustati anda ehitusluba Võru-
mõisa külas Sikaoro maaüksusele 
üksikelamu püstitamiseks;

• otsustati anda kasutusload 
Verijärve külas Veskisalu ja Aiva 
maaüksustel asuva laiendatud 
komponentide tsehhi juurdeehi-
tus-laohoone, Korgõmõisa külas 
Kalda ja Vastseliina alevikus 
Niiduveere maaüksustele rajatud 
päikeseelektrijaamade kasutusele 
võtmiseks;

• ant i  ar vamus Kurgsoo III 
turbatootmisala keskkonnaloa 
taotluse kohta;

• nõustuti maa ostueesõigusega 
erastamiseks Linnamäe külas 
Ristimäe katastriüksusel paik-
nevate hoonete juurde;

• määrati Kolepi külas Kagariku 
katastriüksusele uueks lähiaad-
ressiks Kingu vkt 4b;

• nõustuti Tagakülas Ala-Hõimu 
katastriüksuste jagamisega ning 
määrati uutele moodustatud 
katastriüksustele nimed ja maa 
sihtotstarbed;

V õru Vallavolikogu istung 
toimus kolmapäeval, 15. 

novembril Võru vallamajas. 

Volikogu otsustas:
• võtta vastu Võru valla lumetõrje 

teostamise korra;
• nõustuda Järvere külas vallale 

kuuluva Vallamaja tee jagami-
sega kaheks katastriüksuseks 
ning võõrandada üks jagamisel 
moodustatav katastriüksus 
otsustuskorras Detailtech OÜ-le 
hinnaga 1,5eurot/m²;

• muuta Võru Val lavolikogu 
16.08.2023 otsuses nr 111 Vastse-
liina tööstusala hoonestusõiguse 
tasu suurust;

• osta Vastseliina tööstusala 

arendamiseks riigilt maad mak-
sumusega 63 050 eurot;

• anda nõusolek vajalike eeltoi-
mingute tegemiseks meetmest 
„Kättesaadavad kvaliteetsed 
avalikud teenused” rahastuse 
taotlemisel;

• võtta vastu muudetud Võru valla 
eelarvestrateegia 2023-2027 
ja muuta Võru Vallavolikogu 
12.09.2018 määrust nr 48;

• kasutada Nursipalu harjutus-
välja mõjude leevendamiseks 
2023. aastal eraldatud toetust 
Sõmerpalu lasteaia ehituse 
projekti omavahendite katteks 
summas 1 648 715 eurot ja har-
jutusväljaku mõjualas olevate 
teede parendamiseks 2024. aastal   
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500 000 eurot;
• võtta vastu Võru valla 2023. aasta 

III lisaeelarve. 
Volikogu istungil:
• anti ülevaade Võru valla 2023. 

aasta eelarve III kvartali täit-
misest;

• arutati Kasaritsa liivakarjääri 
keskkonnaloa taotluse suhtes 
tekkinud küsimusi.

Koostas:
Katariina Musto

avalike suhete spetsialist 

Lisainfo:
Kaja Kiilo

vallasekretär
 5787 5848

• muudeti Võru Vallavalitsuse 
02.05.2023 korraldusega nr 279 
Elektrilevi OÜ kasuks Sõmerpalu 
alevikus Vetevahe katastriüksu-
sele seatud kasutusõiguse ala 
suurust.;

• otsustati seada Puiga külas Pargi 
katastriüksusele, Kääpa külas 
Kooli teele ja Väimela alevikus 
Pargi teele isiklik kasutusõigus 
ning Sõmerpalu alevikus Pargi tn 
6 tähtajatu sundvaldus Elektrilevi 
OÜ kasuks;

• otsustati seada Käätso külas 
Lalli-Jõgeva, Hakmani, Juba külas 
Kõivistu, Järve, Verijärve külas 
Meeltemäe, Palometsa külas 
Laugi, Umbsaare külas Oru, 
Loosu külas Mattuse, Nooska 
külas Raja, Jugu, Kusma külas 
Allase, Meeliku küla Jaanuse, 
Roosisaare külas Kalda katast-
riüksustel asuvate erateede 
avalikuks kasutamiseks tähtajatu 
sundvaldus Võru valla kasuks;

• otsustati anda Parksepa alevikus 
Männi tn 6 kortermajaga piirnev 
haljasala 10 aastaks tasuta 
kasutamiseks korteriühistule;

• kinnitati Kärgula külas Karjas-
saare kinnistu võõrandamise 
parimaks pakkumiseks 5200 
eurot ja Puiga külas Järve tn 1 
M100 parimaks pakkumiseks 900 
eurot ning otsustati kinnistud 
võõrandada enampakkumise 
võitjatele;

• tunnistati riigihanke „Perioodiks 
jaanuar 2024 - detsember 2026 
küttepelleti ostmine” pakkumu-
sed vastavaks ning kvalifitseeriti 
eduka pakkujatena AS Tartu 
Graanul ja Warmeston OÜ. 
Edukate pakkujatega sõlmitakse 
hankelepingud puiste pelleti 
soetamiseks eeldatavas summas 
194 040 eurot ja pakendatud 
pelleti soetamiseks eeldatavas 
summas 21 840 eurot;

• otsustati anda Parksepa alevikus 
Männi tn 10 korteriühistule 
toetust 585 eurot prügikonteineri 
aluse killustikuplatsi rajamiseks;

• kiideti heaks hajaasutsuse 
programmi 2022 ja 2023 toetuse 
kasutamise aruanded ning 
muudeti hajaasustuse programmi 
2023. aasta taotluste rahuldamise 
otsust;

• anti arvamus 2023. aastal 
es it atud k aasava eelar ve 
ettepanekutele ja otsustati 
ettepanekuid kaasava eelarve 
raames edasi mitte menetleda;

• kinnitati Kääpa Põhikooli hoo-
lekogu koosseis;

• kooskõlastati Võru valla kultuuri- 
ja noorsootöökeskuse töötajate 
koosseis;

• otsustati pikendada sotsiaalelu-
ruumi üürilepinguid;

• muudeti valla 2023. aasta eel-
arvet ja tunnistati lootusetuks 
nõuded summas 40 eurot;

• eraldati reservfondist raha 
sotsiaaltransporditeenuse kulude 
katteks;

• lubat i  va l lavanem Kalmer 
Puusepp puhkusele alates 8. 
jaanuarist kuni 19. jaanuarini 
2024;

• arutati valla 2024. aasta eelarvet, 
õpilastranspordi korraldamist, 
Lasva lasteaeda Pargihaldjas 
tasandusrühma loomist, Osula 
põhikooli rendihindade muut-
mist, uisuväljaku halduskulude 
tasumist ja töötajate puhkuste 
pikendamist.

Koostas:
Helle Kauts

kantseleispetsialist

Lisainfo:
Kaja Kiilo

vallasekretär
              5787 584
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A lates 31. detsembrist 2023 on 
biojäätmete liigiti kogumine 

kõigile kohustuslik. Biojäätmete 
liigiti kogumise kohustus tähendab, 
et  kõikides kodudes, ettevõtetes, 
asutustes ja mujal, kus  biojäätmeid 
tekib, tuleb need koguda teistest 
jäätmeliikidest eraldi.

Hetkel on segaolmejäätmete 
hulgas ligikaudu 30% biojäätmeid, 
mis teeb segaolmejäätmete ring-
lussevõtu keeruliseks. Biojäätmeid 
liigiti kogudes saab olmejäätmeid 
suuremas mahus r inglusse 
võtta. Biojäätmetest saab toota 
kompostmulda ja biogaasi ning 
seeläbi ei lähe väärtuslik ressurss 
kaduma. Eesseisev muudatus on 
üleriigiline ja biojäätmete liigiti 
kogumise nõue hakkab kehtima 
kõikides omavalitsustes.

Biojäätmete liigiti kogumise 
võimalusi on kaks: kas anda 
biojäätmed üle jäätmevedajale või 
need kohapeal kompostida. 
Biolagunevad jäätmed ehk bio-
jäätmed jagunevad kaheks:
• Köögi- ja sööklajäätmed on 

näiteks riknenud toit, puu- ja 
köögiviljade koored, kalaluud, 
kondid, muna- ja pähklikoored, 
kohvipaks jmt.

• Aia- ja haljastujäätmed on näiteks 
niidetud muru, puude lehed, üles 
kitkutud umbrohi, lõikelilled, 
hekipügamise jäägid, potita 
toataimed jmt. 

Alates 31. detsembrist 2023 
loetakse Võru vallas kõik kor-
termajade jäätmevaldajad, kes 
pole biojäätmete üleandmise 
kohustusest vabastamiseks ja 
kohtkompostimise loa saamiseks 
sellekohast taotlust Võru Valla-
valitsusele esitanud, biojäätmete 
veoga liitunuks.  

Kortermaja jäätmevaldaja peab 
biojäätmete üleandmise kohus-
tusest vabastamiseks esitama 
vallavalitsusele taotluse, milles 
märgitakse:

1) korteriühistu või kortermaja 
esindaja nimi, isiku- või registri-
kood, kontaktandmed;

2) biojäätmete tekkekoha aadress;
3) selgitus koos fotomaterjaliga 

kortermaja biojäätmete kohtkom-
postimise kohta;

4) korteriühistu üldkoosoleku 
protokoll või juhatuse otsus või 
kinnistu kaasomanike nõusolek.

Rohkem infot biojäätmete liigiti 
kogumise kohta ning korterela-
mute jäätmevaldajatele biojäätmete 
üleandmise kohustusest vabasta-
mise taotluse esitamise kohta on 
kättesaadav võru valla veebilehel: 
voruvald.ee

Ülejäänud jäätmevaldajad hetkel 
Võru Vallavalitsusele eraldi taot-
lust kompostimise tõendamiseks 
esitama ei pea, kuid tekkekohalt 
biojäätmete äraveoga on siiski 
kohustatud liituma kõik need 
elanikud, ettevõtted ja asutused, 
kes tekkekohas biojäätmeid 
nõuetekohaselt ei komposti või 
kompostitakse vaid osa biojäät-
metest.

Biojäätmete kompostimise 
tingimused
• Biolagunevaid aia- ja haljas-

tujäätmeid võib kompostida 
oma kinnistu piirides lahtiselt 
kompostiaunas (hunnikus) või 
kompostris. 

• B i o l a g u ne v a i d  kö ö g i-  j a 
sööklajäätmeid võib tekkeko-
has kompostida ainult selleks 
ettenähtud ning kahjurite ja 

lindude eest kaitstud kinnises 
kompostianumas või kompostris. 

• Tekkekohas kompostimine on 
lubatud juhul, kui komposti 
kasutatakse samal kinnistul. 

• Komposter võib olla nii ise 
ehitatud kui poest ostetud, 
soojustatud või soojustamata. 
Kompostianum, komposter või 
aun peab paiknema vähemalt 3 
meetri kaugusel naaberkinnis-
tust, kui naabrid ei lepi kokku 
teisiti ja vähemalt 10 meetri 
kaugusel kaevust.

• Keelatud on kompostida jäät-
meid, mis kahjustavad komposti 
või muudavad selle kasutuskõlb-
matuks. 

• Ni i  aunas kui kompostr is 

kompostimisel tuleb tagada, 
e t  t o i mu k s i d  a e r o o b s e d 
lagunemisprotsessid. Kor-
rastamata, roiskuv, haisev, 
prügine, taimehaigusi levitav, 
keskkonnale ja tervisele ohtlik 
ning mittesobivasse kohta rajatud 
kompostimiskoht tuleb selle 
omanikul likvideerida.

Nõuded biojäätmete mahutisse 
kogumisel

Biojäätmete konteineri mini-
maalne lubatud suurus on 80 
liitrit. Soovituslikult on biojäätmete 
konteiner pruuni värvi, et ei 
tekiks segadust jäätmete õigesse 
konteinerisse panemisel. Biojäät-
mete konteiner võib olla ka muud 

värvi, kuid sel juhul tuleks sellele 
panna mahutile vastav kleebis. 
Suvisel perioodil on biojäätmete 
kogumismahuti minimaalseks 
tühjendussageduseks 1 kord 2 
nädala jooksul ja talvisel perioodil 
1 kord nelja nädala jooksul.

NB! Hetkel Võru vallas bio-
jäätmete vedu veel ei toimu ning 
pole veel teada, milline ettevõte 
korraldatud jäätmeveo raames 
biojäätmeid vedama hakkab. Aval-
dame info vedaja ning hinnakirja 
kohta Võru valla veebilehel kohe, 
kui see on selgunud.

Eva-Mai Männiste
keskkonnaspetsialist

504 9458

Mida on vaja teada biolagunevate jäätmete liigiti 
kogumisest?

A asta 2023 on kiirelt möödu-
nud ning peagi lõppemas. 

Arvestades maailmas toimuvat 
või vallas tehtut, on aasta olnud 
mitmekesine. Vallajuhina on 
see minule toonud huvitavaid ja 
sisukaid väljakutseid. 

Lisaks valla igapäevastele 
toimetustele ja väiksematele 
investeeringutele, on 2023. aastal 
v a l m i nud  P u iga  p õh i ko ol i 
juurdeehitus ning lõpusirgel on 
Sõmerpalu neljarühmalise lasteaia 
ja Vastseliina uisuväljaku katuse 
ehitustööd. Fookuses on olnud 
meie hariduse ja kultuuriteemad. 
Kevadel korraldati ümber valla 
kultuuri- ja noorsootöö – loodi 
uus asutus, Võru valla kultuuri- ja 
noorsootöökeskus. Samuti valmis 
sel aastal Võru valla hariduse 
arengukava, mis on lähiaastatel 
teejuhiks valla haridusmaastiku 
kujundamisel. 

Tähelepanuta pole jäetud ka 
meie inimesi, kogukonda, sh MTÜ-
sid. Oleme püüdnud kogukonnale 
võimalikult palju anda ning saada 
infot, millised on ootused vallale. 

Valla inimesed on ettevõtlikud 
ja tegusad ning saavad aru meie 
kodukoha toimimise ja eksistee-
rimise põhimõtetest. Meie valla 
inimestel on säilinud mõistev ja 
kannatlik suhtumine – arutatakse 
asju, mis viivad elu edasi. Meie 
inimesed soovivad olla parimate 
seas ja on selleks teinud pingutusi, 
oleme töökad. Meie valla inimeste 
tegusid märgatakse kaugemal 
Eestis ja mujal maailmas – olgu see 
siis spordi või hariduse valdkond. 
Märkamata ei jää ka laulukoorid 
ja tantsurühmad. Lapsed on meie 
kogukonna väärtus. Oskame 
hinnata loodust ja peame lugu 
mahetoidust. Olen selle eest väga 
tänulik!

Aasta 2024 toob vallale uued 
eesmärgid ja väljakutsed. Uus 
aasta algab Tartu 2024 kultuu-
ripealinna avaüritusega Võrus, 
aasta jooksul toimuvad ka Tartu 
2024 üritused Võru vallas. Laulu- ja 
tantsurühmad valmistuvad 2025. 
aasta laulu- ja tantsupeoks. 

Üheks suureks väljakutseks 
vallale on hooldusreform. Tead-

mata on täpselt, mida tähendab 
käibemaksu tõus ja kuidas läheb 
täppi tulumaksu laekumise kas-
vuprognoos. 

Seega on uus aasta vallale täis 
uusi eesmärke ja väljakutseid. 
Loodan, et uuel aastal leiavad 
poliitikud oma vaadetes rohkem 
ühisosa, et riigi juhtimisega 
efektiivsemalt edasi liikuda. Need 
otsused mõjutavad igati meie elu 
siin Eesti kagunurgas. 

Käes on selle aasta viimane 
kuu – detsember. Alanud on 
advendiaeg, mis loodetavasti 
annab meile kõigile aega vaadata 
tagasi möödunud aastale ning 
anda hinnang tehtule. 

Loodan, et hindate 2023. aasta 
tegemisi positiivselt ja leiate rahu 
südames. Jõulurahule annab 
hindamatu väärtuse koosveedetud 
aeg perega – peame sellest lugu! 

Soovin ilusat aasta lõppu ning 
edukat peagi algavat uut aastat!

Kalmer Puusepp
vallavanem

V õru vallavolikogu esimees 
Georg Ruuda, vallavanem 

Kalmer Puusepp ja vallavalitsuse 
töötajad külastasid novembrikuu 
lõpus ettevõtte Haage Joogid OÜ 
Võru tootmisüksust. Võrus jõuab 
pudelitesse nimelt Haanja kõrgus-
tiku servalt pärinev vesi, mis on 
rohkelt mineraalidega rikastunud. 

Valla esindajaid võtsid vastu 
Võru tootmisüksuse nõustaja 
Urmas Kalda ja tootmisüksuse juht 
Mirek Sulu, kes rääkisid ettevõtte 
ajaloost ja tegevusest. 

Haanja mineraalvesi tuleb 542 
meetri sügavuselt puurkaevust, 
mis asub 500 miljoni aasta 
vanustes maapõuekihtides. Mis 
eristab seda aga Värska veest? 
Urmas Kalda selgitas, et Haanja 
mineraalvesi on nii koostiselt 
kui ka maitseomadustelt üpris 
sarnane Värska mineraalveega, 
kuid sisaldab natuke vähem 
naatriumkloriidi ning pole seega 
nii soolane.  

Haage Joogid OÜ kirjeldab 
Haanja mineraalvett märksõnaga 
eriline. “Üksainus puurkaev, mis 
toob Jääajast saati kogunenud vee 
otse sinuni 542 meetri sügavuselt 
maa seest. Seda teekonda, maitset 
ja koostist kopeerida on raske, 
kui mitte võimatu. Nagu ka Sinu 
olemust.” Seda mõtet kinnitavad 
2022. aasta novembris joogifesti-
valil saadud parima alkoholivaba 
joogi auhind vee ja maitsestatud 
vee kategoorias ning 2023. aasta 
oktoobri lõpus valiti mineraalvesi 
selle aasta Tartu ja Tartumaa 
parimaks tooteks.  

Oli rõõm Kagu-Eesti inspi-
reerivate inimeste toimetustest 
rohkem kuulda.

Katariina Musto 
avalike suhete spetsialist

Kuidas Haanja vesi 
Võrus pudelisse jõuab

Vallavanema aastalõpu mõtisklus
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P arksepa keskkooli aula oli 
reedel, 17. novembril täitunud 

laulu-, tantsu- ja mänguhuviliste 
lastega, sest toimus Võru maa-
konna laste folklooripäev.

Traditsiooniliselt on sündmus 
alanud ühise “Sabatantsuga”, 
millega kõik külalised aulasse 
tantsisid.

Päeva juhtis õigel kursil meie 
kooli õpetaja Ene Kärg. Osa võtsid 
lasterühmad Rõugest, Võrust, 
Kääpalt, Antslast, Haanjast ja 
Parksepast. Ühiselt lauldi, tantsiti, 
mängiti vanu häid rahvamänge, 
toimusid meie pärimust tutvus-
tavad töötoad.

Enne veel, kui töötubadesse 
mindi, jutustas jutuvestja Silvi 
Jansons nii eesti kui võru keeles 
humoorikad ja õpetlikud lood 
lambast ja hundist. Silvi esitus oli 
põnev ja kuulama haarav. Aitäh 
Silvile sündmusse panustamast!

Töötubade eest hoolitsesid 
Parksepa kesk kool i  usinad 
õpetajad: Ülle Noppel, kes vedas 
pilli-ja laulutuba, Liia Luik ja Elina 
Bogomolova, kes õpetasid lastele, 
kuidas meisterdada valmis üks 
vahva lammas. Õpetajad Helle 
Liloson ja Airi Pütsep seisid hea 
tantsutoa eest ja õpetaja Ene Kärg 
koos Marina Parmaski ja Ingrid 
Ekkeriga valmistasid päevale 
kohaselt lambaprossi.

Kuna meie koolimaja on esma-

pilgul vaadates paras labürint, siis 
kandsid külaliste töötubadesse 
jõudmise eest hoolt Parksepa 
keskkooli 6.-8. kl rahvatant-
surühma tüdrukud, kes olid laste 
heasoovlikud saatjad ja abilised.

Külaliste kõhud said sooja pai 
tänu meie koolikokk Sveta Hinnile 
ja tema toimekale meeskonnale.

Päeva lõpus tänas meie maa-
konna rahvakultuurispetsialist 
Maie Pau kõiki osalejaid ja tõi esile, 
et tänu meile kõigile toimub Võru-
maa folklooripäev juba 35. korda. 
Laste käest küsides, kuidas neile 
päev meeldis, kas peaksime seda 
jätkama ja kes oleksid valmis seda 
koos meiega korraldama, saime 

Parksepas toimus Võrumaa laste 
folklooripäev

Väimela lasteaias Rukkilill 
tähistati võru keele nädalat
N ovembrikuu 6.-13. kuupäevani 

toimus võru keele nädal. Selle 
aasta nn lõugahtuseks oli „Kiil 
suust vällä”, mis kutsus üles kõiki, 
kes keelt vähegi oskavad, seda ka 
julgemalt ja aktiivsemalt kasutama. 
Väimela lasteaias võtsid tulijaid 
ja minejaid vastu võrukeelsed 
tervitused ja lahkumissõnad. 
Rühmade uste pealt võis leida 
rahvapäraseid tarkusi võru keeles. 
Nädala eestvedajaks oli meie 
lasteaia keelepesarühma õpetaja 
Piia Peedel. Väimela lasteaias on 
keelepesarühm töötanud juba 
enam kui 10 aastat ja peab ütlema, 
et edukalt.

Võru keele nädala alustuseks 
tuli kõige pisematele külla Võru 
Instituudi keelepesaõpetaja Evely 
Haug, kes lastele keelepesätsirku 
tutvustas. Keelepesätsirgust saigi 
meie nädala juhtfiguur, kes lapsi 
omal moel julgustas, abistas ja 
toetas igapäevaelus toime tulema. 
Igal hommikul kuulsid lapsed 
lühikesi lugusid keelepesätsirgu 
toimetamistest. Jutud on kirju-
tanud kindel võru keele toetaja ja 
ühtlasi meie lapsevanem Triinu 
Laan.

Keelepesätsirgu toel õppisid 
lapsed teretamist, päeva alustamise 
ja söögisalmi, nädalapäevade 
nimetusi. Mängude kaudu said 
selgemaks värvide nimed. Rõõmu 

Traditsioon: Võru keele 
nädal Orava Koolis
V õro keele nädal on Orava kooli 

hingedeaja tähtsündmus. Tra-
ditsiooniks on saamas aardejaht. 
Seal tuleb võrokeelsete juhendite 
järgi leida koolimajast ülesanded, 
mille lahendamiseks võib kasutada 
nii õpetaja kui interneti sõnaraa-
matu abi. 

Lugemispesas kuulasid noore-
mad õpilased õpetaja Kadri loetud 
jutte võrokeelsetest Tähekestest. 
Nädala lõpetas mardipäeval toimu-
nud ühine pidu. Nii lasteaia- kui 
ka koolilapsed laulsid, lugesid 
luuletusi, mõistatasid. Paljud olid 
mardirõivastes ning koos tantsiti 

ringmängu “Naa sandi tulõva 
kavvõst maast”. 

Võru Instituudist oi külas Kadri 
Ugur, kes kõneles ühe loo oma 
tõlgitud lasteraamatust “Une-
Mati häüsäjutu”. Kui koolipere oli 
kolmeks võistkonnaks jagunenud, 
sai Kuldvillaku mängus proovida 
oma võro keele sõnade tundmist. 

Kõik nädala jooksul kaasa löönud 
lapsed said Võro Instituudi poolt 
kingituseks võrokeelse raamatu.

Ene Säinast
Orava Kooli õppejuhtKeelepesätsirk laste joonistustega. Foto: Erakogu

valmistasid oma teadmistega võru 
keelest eelmisel aastal keelepe-
sarühmas olnud lapsed.

Ühel päeval vaatasid lapsed ka 
võrukeelset multifilmi „Vanaesä 
kinnas”. Värvimiseks said kõik 
pildi, kus tuli olla tähelepanelik 
ja leida just need loomad, kes 
multifilmis esinesid.  Iga rühm sai 
Võru Instituudi poolt „Tähekese”, 
raamatu „Tsillokõsõ soe jutu” ja 
uhiuue „Piltsõnastu”.

Tegevusi jätkus ka õpetajatele 
ja muule personalile. Soovijad said 
osaleda „Võrokõsõ välläkutsõl”, 
teadmisi proovile panna „Suid-
susanna” viktoriinil, arvata ära 
võrukeelsete sõnade tähendusi 
ja tunda ära lippude järgi, mis 

keelega on tegu.
Meie Piilupesa õpetaja abi Aina 

Kallas organiseeris vahva vanade 
majapidamisriistade näituse, mille 
abil õpiti nii tööriistade võrukeel-
seid nimetusi kui saadi ka teada, 
milleks neid kasutati.

Nädal lõppes toreda näitusega 
keelepesätsirgu joonistustest, mille 
eest suur tänu Pääsupesa rühma 
lastele. Kõik asjaosalised said suud 
magusaks, aktiivsemad väikesed 
auhinnad ja julgust enam rääkida 
võru keeles.

Kiil suust vällä!

Maivi Potter
keelepesaõpetaja

Kuidas noored 
Tallinnas konverentsil 
käisid
N ovembri alguses käis neli Park-

sepa keskkooli õpilasesinduse 
liiget Marion, Karola, Mia ja Karolin 
Tallinnas noortekonverentsil “Lahe 
koolipäev 2023”. 

Nagu ka varasemalt, toimus 
üritus Alexela kontserdimajas 
algusega kell 10. Selle aasta tee-
maks oli “Kuidas oma elu juhtida?”. 
Teemaga seotult astusid üles väga 
inspireerivad ja huvitavad esinejad 

igast valdkonnast. Meeldejäävad 
olid näiteks Eda-Ines Etti ja Lauri 
Pedaja. Lisaks mitmed tantsu-
stuudiod põnevate tantsudega ja 
rahvusooper Estonia poistekoor. 
Kogu sündmus oli väga huvitav ja 
ülimalt inspireeriv ning kindlasti 
oleks huvitav sinna taas minna.

Marion Niido
8. klassi esindaja õpilasesinduses
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vastuseks ainult laste rõõmuhõiked 
“jaa”, “jaa”, “jaa”, “tuleme ka appi 
korraldama”.

Aitäh, meie head juhendajad, 
õpetajad, kes tulid koos lastega 
folklooripäevale! Aitäh kõikidele 
lastele, kes nii aktiivselt kõik 
tegevused kaasa tegid!

Jätkame samas vaimus - hoiame 
üksteist, meie pikaajalisi tradit-
sioone, meie ajalugu ja pärimust!

Folklooripäeva toimumist toeta-
sid Eesti Kultuurkapitali Võrumaa 
ekspertgrupp ja Parksepa keskkool.

Helle Liloson ja Airi Pütsep
folklooripäeva korraldajad

Võrumaa laste folklooripäeva külalised Parksepa keskkooli aulas. 
Foto: Šeila Mündi

Võro keele nädal lõpetati mardipäeval ühise peoga. Foto: Ene Säinast
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Parksepa keskkoolis toimus 7.-9. 
klassidele teaduspäev

Võistkond AARB torni ehitamas. Foto: Anžela Kuldmets

 HARIDUS

N ovembrikuus tähistatakse 
ülemaailmset teaduspäeva ja 

sellega seoses toimus 14. novembril 
Parksepa Keskkoolis põhikooli kol-
mandale kooliastmele teistmoodi 
koolipäev.

Kui loosiratas oli õpilased nelja-
liikmelisteks segavõistkondadeks 
jaganud, oli esimeseks ülesandeks 
oma võistkonnale nimi panna. 
Seejärel osaleti neljas erinevas 
töötoas, kus pidi loodusteaduslikku 
ja loogilist mõtlemist kasutades 
lahendama piiratud ajaga prakti-
lised ülesanded. 

Ühes töötoas oli vaja leida nipp 
plakatil olevate tuhandete punktide 
loendamiseks. Võistkond ORBIKUD 
(Ralf, Marcus, Liiset, Eliise) paistsid 
silma parima koostööga. Nad 
otsustasid kiiresti ja vastus tuli 
täiesti täpne. Pingelise arvutustöö 
tulemusena sai väga lähedase 
vastuse ka võistkond PÄÄSUKE 
(Brandon, Toomas, Joonas-Mar-
tin, Tanel) ja võistkond PÕRAND 
(Martin, Meribel, Roland, Trinity). 

Teise töötoa ülesandeks oli 
ehitada võimalikult suurt vede-
likuhulka vedav paat. Suurimat 
veekogust, 450 ml, suutis vedada 
võistkond MÕLO (Richard, Sofija, 
Marten Verner, Kevin) laevuke, 
võistkonna TOLK (Ott, Timmur, 
Liisa, Kristin) ujuk kandis 300 ml 
vett ja võistkonna ORBIKUD paat 
200 ml.

Kolmandas töötoas toimus 
antud materjalidest käsihaaratsi 
valmistamine, millega saaks 75 
cm kauguselt kummist vanni-

loomi ämbrisse tõsta. Võistkond 
PÄÄSUKE paistis silma kiire rea-
geerimisega, neil oli kohe selge, mis 
tehnoloogiat rakendama hakata 
ning nad edestasid teisi, tõstsid 
oma seadeldisega 10 vannilooma 
ämbrisse vaid 25 sekundiga. Palju 
katsetusi ja täiendusi oma meh-
hanismile tegi võistkond LAUD 
(Kristjan, Rasmus, Joel, Liis), kes 
suutsid tõstmised sooritada 30 
sekundiga. Hea meeskonnatööga 
paistis silma võistkond CROKS 
(Braian, Otto Simon, Merili, 
Greteliis).

Neljandas töötoas oli etteantud 
vahenditega vaja ehitada võimali-
kult kõrge torn, mille otsas püsiks 
vahtplastkuulike. Kõrgema torni, 
136 cm, ehitas võistkond AARB 
(Anette, Adrian, Ralf, Berta). Selline 
kõrgus oli üllatus, sest viimastel 
minutitel leiti veel hea lahendus 
ning torn kerkis mitukümmend 
sentimeetrit. Hästi toimis võist-
kond NÄÄRIVANA (Lenari, Kerdo, 
Romek, Marion) 104 cm kõrgune 

torn, mis tasakaalustati ja tõmmati 
sirgeks nööride abil. Klassikalise 
ja väga kauni vaatetornisarnase 
86 cm kõrguse ehitise meister-
das võistkond PIIMAHAMMAS 
(Rasmus, Merili, Karin, Kristiina). 
Nutikate ühendustega torni ehitas 
võistkond RKB (Natali, Tymofii, 
Klaudia). Võistkond JUUSTUPAL-
LID (Kert, Miia, Helena, Melissa) 
töötasid hea meeskonnana kärmelt 
ja edukalt, kuid viimasel hetkel 
enne torni mõõtmist vajus see 
kössi, seega kõrgus jäi oodatust 
väiksemaks.

Oli tore, et meeskonnatöö toimis 
ja pingutati ühise eesmärgi nimel. 

Suur tänu meisterdamiseks vaja-
like vahendite hankijatele (Kaido 
Kaas, Üllar Plangi) ja töötubade 
juhendajatele (Helje Jaarma, Anneli 
Tambets, Šeila Mündi, Mariina 
Kõrs, Ülle Noppel, Antti Leppik, 
Anžela Kuldmets).

Tiina Asi
PKK loodusainete õpetaja

Osula põhikoolis toimus 
maakondlik jubejuttude võistlus
P imedate sügisõhtute sisustami-

seks pole paremat ühe tõeliselt 
kõheda jubejutu lugemisest. 

Et juttude valikut kauemaks 
jätkuks, siis tekkis Osula põhikooli 
emakeele ja kirjanduse õpetajal 
Rebeka Kääril idee korraldada 
senise koolisisese jubejuttude 
võistluse asemel üks tore ülemaa-
kondlik võistlus, kus said osaleda 
kõik Võru maakonna põhikoolid. 

Osalevaid töid sai kokku 12, 
osalesid 3 kooli: Osula põhikool, 
Vastseliina gümnaasium ja Võru 
Kreutzwaldi kool. 

Töid hinnati kahes vanuseg-
rupis: 4.–6. klass ja 7.–9. klass. 
Igas vanusegrupis autasustati 
kolme kõige paremat tööd. Lisaks 
anti välja kaks eriauhinda „Kõige 
paremini illustreeritud töö“ ja 
„Õpilasesinduse lemmik“.

Ja siin on võitjad:
Noorema vanusegrupi 3. koht: 

Nancy Olesk looga „Pommiähvar-
dus“ Võru Kreutzwaldi kooli 4.b 
klassist, juhendaja  Eve Jurask ; 2. 
koha pälvis Ranelle Naomi Rosen 
Osula põhikooli 4. klassist, juhen-
daja Külli Karro; 1. koht kuulub 
Oskar Leisile looga „Täiskuuöö“ 

Võru Kreutzwaldi kooli 4. B klassist, 
juhendaja Eve Jurask.

Vanema vanusegrupi 3. koha ja 
õpilasesinduse eriauhinna pälvis 
Osula põhikooli 8. klassi õpilase  
Remo Kuslapuu „Jubejutt“, juhen-
daja Rebeka Käär. 

2. koht: Janerin Viikman Vastse-
liina gümnaasiumi 8. klassist looga 
„Korduv taassünd“, juhendajaks 
Annela Tohv.

1. koht: Iris Adeelia Sikk Vastse-

liina gümnaasiumi 8. klassist looga 
„Kell“, juhendajaks Annela Tohv.

Par ima i l lustreer itud töö 
auhinna sai Lisandra Suits Osula 
põhikooli 5. klassist, juhendaja 
Rebeka Käär.

Suur tänu kõikidele osalejatele 
ja palju õnne võitjatele!

Tiina Männe
Osula põhikooli huvijuht

Õpilaste jubejutud olid lisaks jubedale tekstile ka kaunistatud jubedate 
elementidega. Foto: Erakogu

Kääpa kooli õppetöö 
mitmekesisusest
K ääpa põhikoolis toimub sel 

aastal lisaks tavapärasele 
õppetööle  pa l j u  er i neva id 
ettevõtmisi loovuse ja koostöö 
arendamiseks, õppimise mitme-
kesistamiseks ning ühistegevuse 
võimaluste loomiseks. 

Meie õppeaasta on jagatud 
erinevate mustrite avastamisele. 
Sel poolaastal on juba toimunud 
ja toimumas looduse ning päri-
muskultuuri mustrite võlu ja väe 
otsimine. Oleme leidnud õuest 
sügise märke, käinud vaatamas 
ümbritsevat ilu, liikunud loodus-
kaunites paikades, kaunistanud 
koolimaja uksi ja aknaid looduse 
mustrites. 

Pärimuskultuuri kuude raames 
oleme kuulanud ettelugemispäeval 
lugusid ja lugenud jutte hubases 
lugemisnurgas, tähistasime võro 
keele nädalat, otsisime võrokeel-
seid luuleridasid ja nuputasime 
ka, meil käisid mardisandid ja 
õppisime Eesti sandikombeid, 
pidasime traditsioonilist mardi-
laata. Oleme kaunistamas koolimaja 
uksi ja aknaid rahvuslike ning 
arhailiste mustritega. Tulemas on 
veel omaloomingukonkurss kooli 
saamisloost, omakultuuripäev ja 
palju muid tegevusi. 

Lisaks mustrite teemale käisid 
meil külas Orava kooli õpilased ja 
meie oma väikesed tantsijad külas-
tasid Parksepa kooli, kus toimus 
Võru maakonna õpilaste folkloori-
päev “Meie pere lambapäev”. Aitäh 
kutsujatele ja vastuvõtjatele. Oli 
väga tore-tegus päev. 

Traditsioonil iselt tegeleb 
koolipere rahvusvaheliste suhete 
edendamisega ja ka võõraste 
kultuuride tundmaõppimisega. 
Mitmed projektid on toimumas, 
hoogu koguvad näiteks tööpraktika 
ning õpilasvahetus Saksamaal 
ja vahetusõpilased meil külas, 
õpetajate koolitamine ja silmaringi 
laiendamine. Keskkonnatead-
likkuse tõstmiseks toimub meil 
väljasõite ning saame kuulata 
põnevaid külalisõpetajaid nii koolis 
kui ka mitteformaalses õppes 
väljaspool kooli. 

Hoiame pöidlaid, et suurt 
konkurentsi pakkuvas maailmas 
on meie õpilased hästi ette 
valmistatud ja oskavad mõistliku 
sõna sekka öelda paljudel olulistel 
teemadel. 

Kaunist jõuluootust soovides
Kääpa koolipere

Õpilased tutvumas leiva teekonnaga põllult lauale. Foto: Mari Osvin

Kolmanda klassi õpilased lugemisnurgas. Foto: Reet Raud



              DETSEMBER 20236 HARIDUS JA HOBID

Vallaraamatukogus tähistati võru 
keele päeva
K äesoleva aasta võru keele 

nädala juhtlause oli „Kiil 
suust vällä!“. Selleks, et võru keelt 
ei unustataks ja seda ka rohkem 
räägitaks, kutsus Võru valla-
raamatukogu 8. novembril külla 
kirjanik Ülle Kauksi ja kunstnik 
Evar Riitsaare. 

Kohtumisel olid kuulajateks 
Parksepa keskkooli viienda ja 
kuuenda klassi õpilased ning 
õpetajad. Räägiti kirjandusest, 
raamatutest, rahvakommetest ja 

peagi saabuvast mardipäevast. 
Ülle ja Evari pereansambli Baba ja 
Ka saatel lauldi ja löödi tantsugi. 
Ülle soovitas lastel ikka õppida 
ja rääkida ka võru keeles ning 
jäädvustada esivanemate mälestusi. 

Päeva teisel kokkusaamisel olid 
kuulajateks Parksepa inimesed 
ja raamatukoguhoidjad teistest 
raamatukogudest. Pärlijõe ääres 
Saarlase külas kasvanud andeka 
kirjaniku Ülle Kauksi lugusid oleks 
võinud kuulama jäädagi. Aitäh 

Toimus Vastseliina 
jääväljaku sarikapidu
V astsel i inas avatakse 16. 

detsembril kell 14 külmasead-
metega varustatud katusealune 
uisuväljak, mis hoiab jää kvaliteetsel 
tasemel isegi väikeste plusskraa-
didega ning pakub uisuhuvilistele 
suurlinnadega samaväärseid 
tingimusi. 24. novembril toimus 
jääväljaku sarikapidu.

Koos katuse ehitusega paigal-
datakse Vastseliina gümnaasiumi 
kõrval olevale uisuväljakule ka kül-
mutusseadmed, mis võimaldavad 
sõltumata muutlikust talveilmast 
hoida jää uisutamiskõlblikuna. 
“Siinpool Tartut pole seni olnud 
ühtegi kunstjääga jääväljakut. 
Lisaks Vastseliina väljakule olemegi 
pidanud trenne läbi viima Tartus,” 
rääkis Vastseliina hokiklubi juht 
Taavi Tuvike. 

Hokiklubi on iga talve algul 
teinud uisuväljaku gümnaasiumi 
juurde tegelikult juba üle kümne 
aasta. “Alguses tegime jää heina-
maale, hiljem saime siia rullhoki 
platsi, mis on tegutsemisele 
tohutult kasuks tulnud.” Senini on 
hooaja algul olnud suur murekoht 
– jääplatsi rajamiseks on vaja, et 
õhutemperatuur oleks püsivalt alla 
nulli. Eesti kliimas seda püsivust 
garanteerida ei saa. Külmaseadme 
paigaldamisega väljakule enam 
seda muret pole.  

Endine kultuuriminister Anneli 
Ott tänas kogu projekti eestveda-
jaid ning tõdes, et sellised suured 

asjad ei toimu pisemates kohtades 
lihtsalt niisama. “Siin tähendab 
see arendus tegelikult seda, et iga 
kogukonnaliige panustab – kas oma 
hea sõnaga, osalemisega või siis 
juba reaalse tööga. Ja see on väga-
väga suur asi, kui ka omavalitsus 
selliseid aktiivsusi toetab, sest 
ainult nii saabki neid teha.” 

Raha uisuväljaku tingimuste 
parendamiseks on Vastseliina 
hokiklubi koostöös Võru vallava-
litsusega otsinud mitmest kohast. 
Uisuväljaku katuse kogu ehitus 
läheb maksma 410 000 eurot, 
külmutusseadmete paigaldus ning 
päikesepaneelide ja uue valgustuse 
ehitus 330 000 eurot. Mõlemaks 
tööks korraldati erinevad riigihan-
ked. Katust ehitavad AS Kurmik ja 
OÜ Kagukatus. Külmutusseade 
on Tšehhi päritolu ning seda 
paigaldab Tšehhi ettevõte Perfect 
Ice. Päikesepaneelid paigaldab OÜ 
Solar Wheel ja uue valgustuse eest 
vastutab OÜ Yxus.  

Võru vald eraldas jääväljaku 
katuse ehituseks 110 000 eurot 
ning külmaseadmete, valgustuse 
ja päikesepaneelide jaoks 30 000 
eurot. Kultuuriministeerium toetas 
projekti 300 000 euroga ning 300 
000 eurot saadi projekti „Develop-
ment of ice hockey opportunities 
in South-East Estonia” raames. 

Katariina Musto
avalike suhete spetsialist

Oraval peeti tradit-
sioonilist kadrilaata
N agu igal aastal traditsiooniks 

on saanud, pidasid ka sel 
korral Orava kooli õpilased ja õpe-
tajad kadrilaata. Koolimaja asemel 
toimus seekord sündmus koostöös 
raamatukogu ja noortekeskusega 
Orava raamatukogu ruumides.

 Õpilased müüsid laadal nii 
ühiselt kui ka individuaalselt tehtud 
meisterdusi ja küpsetisi, veel oli 
avatud pannkoogikohvik, kus 
pakuti ka kuuma glögi ja kakaod. 
Ettevõtlikud ja julged õpilased said 
juurde uusi kogemusi ning ühtlasi 
võimaluse veeta koos üks vahva, 
tavapärasest veidi teistsugune 
koolipäev. 

Algklasside õpilased võtsid 
laadal ette rahakogumise ühise 
eesmärgi nimel ning juba õigepea 

saavad nad oma teenitud tasu eest 
korraldada ühise väljasõidu. 

Suur tänu koostöö eest noor-
tekeskusele, raamatukogule ja 
kõikidele külastajatele, kes leidsid 
sel lumisel reedel võimaluse õpilasi 
toetama tulla. 

Aitäh abi eest lastevanematele, 
kes aitasid, toetasid ja julgustasid 
lapsi laadast osa võtma. Meie 
eriline tänu läheb lapsevanemale 
Rita-Mai Simonile, kes leidis aega 
koos õpilastega noortekeskuses 
laadaks erinevaid küpsetisi val-
mistada. 

Loodame ka uuel õppeaastal 
oma traditsiooni jätkata.

Kadri ja Katrin
Orava kooli klassiõpetajad

Orava kooli õpilased haruraamatukogus müümas. Foto: Katrin Kadastik

tulemast, Ülle Kauksi!
Üritust toetasid Eesti Kultuur-

kapital ja Võru vald. Täname Võru 
Instituuti asjalike nõuannete ja 
Võru vallaraamatukogule kingitud 
võrukeelsete raamatute eest 
ning loodame heale koostööle 
edaspidigi. 

Marika Kraani
Võru vallaraamatukogu direktor

Võru vallast pärit tantsija teekond 
tänase tasemeni
M elani Väits on Võru valla noor, 

kelle süda hingab breiktantsu 
rütmis. Kuidas aga hobist juba 
18-aastasena teha endale töö ja 
kuidas väikesest kohast pärit olles 
jõuda oma alal ka välismaale? 

Küsimusele “Kuidas sai 
Sinust tantsija?” vastab 
Melani Väits, et on 
ter ve oma elu 
tantsinud. Nelja 
aastaselt alus-
tas Katariina 
tantsutrupis 
n i ng  7-a a s-
taselt haaras 
teda breiktants. 
“Liitusin siis Easy 
Leg’s koosseisuga ja 
tantsisin seal 6 aastat. 
Peale seda kadus mul motivat-
sioon breiktantsuga jätkata ja ise 
arvan, et põhjuseks oli pubertee-
diiga ja kiiresti kasvav pikkus, mis 
tegi tantsimise kõvasti raskemaks. 
2019. aastal liitusin ma JJ-Street 
Tantsukooli Hip-Hop treeningu-
tega ja tantsin selles tantsukoolis 
tänaseni. Tänu oma treenerile 
jätkasin ka breiktantsuga. Tunnen, 
et just siin tantsukoolis leidsin ma 
tõelise kire (breik)tantsu vastu ja 
ütleksin, et sel hetkel algas minu 
tantsuteekond tõsiselt.”  

Melani on tänulik oma treenerile 
Venksile ja JJ-Street loojale Joel 
Juhile, kuna tunneb, et tänu neile 
on ta teadmiste poolest ja tant-
suliselt kõige rohkem arenenud. 
“Joel Juht on mitukümmend aastat 
Eestis tänavatantsuga tegelenud 
ning JJ-Street Tantsukooli asutas 
ta 20 aastat tagasi. Ta on toonud 
Eestisse mitmeid tänavatantsu-
pioneere välismaalt, üheks neist 
on UKs tegutsev DJ Renegade, 
kes alustas tänavatantsijana 1982. 
aastal. Olen siiralt tänulik Joelile, 
sest Renegade on tänaseks minu 
breiktantsu treener.” Aastate 
jooksul on Melani Väits saanud 
käia koos oma treeneriga välis-
maal tantsureisidel, breiktantsu 
kultuuriüritustel ja võistlustel 
ning sealt saadud kogemused on 
avardanud silmaringi. 

Kuna Melanil on lisaks tant-
sutrennidele käsil ka 12. klassi 
õpingud ning vabadel hetkel viib 
ta ise samuti läbi breiktantsu 

treeninguid Võrus ja Tartus, siis 
küsisin, et mis teda selle kõige 
juures tegutsema motiveerib. 
“Mind motiveerib kindlasti tants 
ja mõte, et tants on lõputu. Alati 
saab ennast ületada ja õppida uusi 

elemente, trikke, samme. 
Samuti üleüldiselt 

motiveerib mind 
elus mõte, et 

iga päev saan 
ma olla mõne-
võrra parem 
v e r s i o o n 
i s e e n d a s t , 

seada endale 
ee sm ä rke  j a 

nende n imele 
pingutada. 

Mul on elus olemas 
ka inimesed, kes mind moti-

veerivad. Kui ma ise ei suuda 
ennast motiveerida, siis esimene 
inimene, kelle juurde ma pöördun, 
on minu treener, Mari Venski. Mind 
motiveerivad suuresti ka minu 
vanemad. Nad on minu tantsu-
teekonda alati toetanud ja soovin 
neile pakkuda samaväärset toetust 
ja austust. Mind motiveerivad ka 
minu tantsusõbrad ja õpilased, 
nähes neid tantsimas. Kusjuures 
ütleksin, et tantsu õpetamine on 
minu jaoks sama südamelähedane 
kui tantsimine ise.” 

 Melani Väits on üles kasva-
nud Sõmerpalu piirkonnas ning 
seega on paslik küsida, kuidas 
tema arvates on Võru vallas lood 
huvitegevusega ning mis vajaks 
noorte seisukohast arendamist? 
“Minu arvates on huvitegevused 
noortele Võru vallas hästi korral-
datud. Huvitegevused varieeruvad 
ja on mitmekesised ning on palju 
noori/lapsi, kes saavad proovida 
erinevaid tegevusi. Mina ise olen 
samuti proovinud lisaks tantsule 
ka kergejõustikut, võrkpalli ja 
orienteerumist. Huviringe toimub 
nii linnas kui ka linnast väljaspool, 
kuid noored ja lapsed, kes elavad 
linnast kaugemal ja tunnevad 
mõne huvitegevuse vastu suurt 
huvi, millega saab tegeleda vaid 
linnas, võivad kogemusest ilma 
jääda transpordi tõttu. Võru vallas 
võiks olla aktiivsem bussisüsteem, 
et linnast väljas elavad noored 
saaksid linna huviringidesse käia.” 

Elu ei liigu aga kunagi ainult 
ülesmäge ja Melani peab oma 
suurimaks väljakutseks distsipliini 
rakendamist. “Ükstapuha, mis 
tegevuse puhul - kui motivatsioon 
on kadunud, on minu järjepidevus 
olnud katkendlik. Seda näiteks 
koolitöös ja ka tantsus. Viimaste 
aastate jooksul on see tasapisi 
paranenud, kuid see töö ei lõppe 
iial. Samuti on mul olnud raske 
astuda välja oma mugavustsoonist, 
kuid see on mulle aina rohkem 
meeldima hakkanud. Seda jällegi 
tänu minu treenerile, Marile, kes 
on aidanud mul oma mugavustsoo-
nist välja astuda ja panna ennast 
proovile uutes olukordades, saades 
läbi selle eluks vajalikke kogemusi.” 

Me omandame põhilisi eluks 
vajalikke oskusi enamasti just 
noorena. “Mis Sa arvad, mis 
teadmised ja kogemused võtad 
endaga koolist kaasa?” Põhi-
koolist sain kaasa kindlasti hea 
suhtlemisoskuse aluse, mis on 
aidanud mind nii gümnaasiumis 
kui ka mujal valdkondades. Pean 
mainima, et olen kõige rohkem 
eluks vajalikke teadmisi ja oskusi 
saanud JJ-Street Tantsukoolist. 
Seda tänu treeneritele, koolitustele 
ja elulistele kogemustele näiteks: 
projekti kirjutamine, päeva juhti-
mine, sündmuste korraldamine jne. 
Ma pole kunagi varem ületanud 
nii palju oma hirme, astunud oma 
mugavustsoonist kaarega välja ja 
olnud nii järjepidev ja sihikindel, 
kui praegu selles tantsukoolis. Ja 
vot need asjad õpetavad elus kõige 
rohkem.” 

“Mida aga ütleksid 14-aastasele 
Melanile?” “Ütleksin, et mõtle 
oma tuleviku peale. Sea endale 
kindlad eesmärgid juba varakult ja 
ära kahtle nendes. Eesmärk peab 
olema nii tugev ja nii südames, 
et see motiveeriks ka raskematel 
aegadel. Ütleksin veel, et kasuta 
oma aega targalt, tee trenni või-
malikult palju, ära istu päevad läbi 
telefonis ja lihtsalt unistades, vaid 
tegutse KOHE. Lisaks kasuta oma 
vaba aega perega ajaveetmiseks ja 
näita oma vanematele siirust ja 
lugupidamist.” 

Katariina Musto
avalike suhete spetsialist
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N ovembri alguses toimus Hämsa 
Maherestos Meegomäe külas 

koosolek, kuhu oli kutsutud 
külalisena Võru Vallavalitsuse 
keskkonnaspetsialist Eva-Mai 
Männiste, teedespetsialist Peep 
Kimmel ja Võru Vallavolikogu liige 
Anti Nõlvik.

Vallavalitsuse keskkonnaspet-
sialist Eva-Mai Männiste tutvustas 
Võru valla jäätmehoolduseeskirja, 
mis sätestab ühtsed reeglid nii 
jäätmete käitlemise ja liigiti kogu-
mise kui ka korraldatud jäätmeveo 
kohta. Kuna Eesti taaskasutab liiga 
vähe jäätmeid, siis Euroopa Liidust 
tulenevate võimalike trahvide 
vältimiseks kehtib üleriigiliselt 
alates 31.12.2023 kohustus koguda 
biojäätmed eraldi. Meegomäe küla 
tingimustes on kaks võimalust: kas 
biojäätmed kompostida (toidu-

jäätmeid tohib kompostida ainult 
kinnises kompostris) või liituda 
biojäätmete äraveo teenusega. 
Viimase otsuse korral soovitatakse 
vähemalt 80-liitrilist pruuni kon-
teinerit. Kompostimisala kaugus 
naaberkrundi piirist peaks olema 
vähemalt 3 m, kui ei ole kokku 
lepitud teisiti. Tähelepanu juhiti ka 
aiajäätmete põletamisele. Tihedalt 
asustatud alal nagu Meegomäe 
aiandid pole võimalik aiajäätmeid 
selliselt põletada, et see naabreid ei 
häiriks. Lisaks on märgade lehtede 
ja okste põletamine keelatud, 
kuna see on ka tervisele kahjulik! 
Põletamise asemel tuleb aiajäätmed 
kompostida. Kui oma kinnistul 
selleks võimalus puudub, võib need 
viia komposteerimisväljakule.

Võru vallavalitsuse teedespet-
sialist Peep Kimmel andis ülevaate 

Meegomäe külaselts kutsus 
kohalikud harivale koosolekule

Liikumisaasta Lasva kandi inimeste vaates
L asva kepikõndijate seltsingu 

tegevus oli sellel aastal aktiiv-
sem. Seltsingu kui organisatsiooni 
loomisest möödus 15 aastat ja uuel 
aastal alustab kepikõnd kui aktiivne 
liikumisharrastus Lasva mail oma 
kahekümnendat aastaringi. Otsus-
tasime pöörduda juurte juurde ja 
taaselustasime need tegevused, 
millega 2005. aastal alustasime. 
Korraldasime viies erinevas piir-
konnas ühised kepikõnnipäevad. 
Igaüks sai valida oma jõukohase 
pikkusega raja ja sellega tutvust 
uuendada. Aga päeva lõpus vaa-
tasime vanu pilte ja meenutasime 
ägedaid üritusi. Aeg on palju edasi 
läinud: aastaid on tulnud juurde ja 
tervisehädasid ka. Toonased lapsed 
on kasvanud suureks, aga nende 
lapsed on veel liiga väikesed, et 
vanaema käekõrval metsarajale 
tulla. Kuid liikumislusti pole aastad 
kahandanud!

Sajad matkarajad ootavad
RMK on teinud tõhusat tööd 

ja tähistanud Eestimaal lõpmata 
palju lühemaid ja pikemaid õppe-, 
looduse- ja matkaradasid. Siia 
kagunurkagi jagub neid üle poo-
lesaja. Aastate jooksul on neist 
palju läbi käidud, aga otsustasime 
siiski sellel aastal ka matkarada-
dele minna. Ikka huvitavam kui 
ainult oma koduküla ringi mõõta. 
Luhasoos ja Ähijärvel kohtusime 

Tallinnast tulnud bussitäie kõn-
dijatega, keda tõi meie kanti „Tule 
käima” liikumissari. Taevaskojas 
„Viimse reliikvia” radadel käisime 
luuleklubi rahvaga. Avastamata või 
taasavastatavad matkarajad aga 
kutsuvad! Seda tõestas ilmekalt 
valla kultuuri- ja noorsootöökes-
kuse algatatud matkapäev, mis 
seekord viis Piusa jõe ürgorgu. 
Lasva kandi huvilistele tuli star-
dikohta sõiduks lisaks bussile ka 
autod appi võtta. Jaksu ja häid ideid 
algatajatele traditsiooni loomiseks!

Lasva kandi matkajad käisid 
Pariisis ja norralike fjordide 
kallastel

Ei maksa nüüd kadedusest rohe-
liseks ka minna! Eesti piiridest me 
välja ei sõitnud. Pariisi puhkeküla 
asub Lääne – Virumaal maalilisel 
Neeruti maastikukaitsealal ja 
pakkus meile suvisel matkal 
öömaja. Neeruti mäed on valdavalt 
kitsad ja teravaseljalised oosid, 
mis vahelduvad mõhnastikega. 
Seega tundus seal liikumine üsna 
kodune ja tuttavlik. Kui ainult 
seda suurt palavust poleks olnud! 
Kohalikku maastikku on seostatud 
Kalevipoja lugudega, seega pakkus 
see matkaosa ka kultuurilooliselt 
palju põnevat.

Norralikeks fjordideks kut-
sutakse aga järskude nõlvadega 
aherainemägede vahel asuvaid 

siniseveelisi kaevanduskanaleid. 
Nende mägede harjadel turnimine 
ja parvedega kanalite ületamine 
oli omamoodi jõu- ja julguseproov. 
Aga vapustavad vaated jäid ikkagi 
võitjaks! Ontika pankranniku all 
mereranda pidi matkamine oli 
meiesugustele maismaarottidele ka 
elamus, seda eriti veel hilissügisel.

Sellistesse põnevatesse kohta-
desse viis meid sellel aastal RMK 
matkatee lõik Aegviidust Silla-
mäeni. Suvise ja sügisese matkaga 
sai kokku läbitud 260 km. Jääb 
veel 220 km, et jõuda Aegviidust 
Matsallu. Ootame järgmiseks 
kevadeks huvilisi! Tänud,  Toivo, 
Sirje, Helen, Tiiu, Toomas ja Üllar! 
Te olete vapustavad matkasellid!

Midagi ka teistele
Ja see oli 4. augustil 9. Lasva 

jõe- ja järvejooksu korraldamine 
Võrumaa jooksu- ja kõnnisarja 
raames. Et ühe õhtuga viia läbi neli 
jooksudistantsi alates mudilaste 
300 meetrist ja lõpetades 11,8 
km pikkuse põhidistantsiga, on 
vaja päris suurt korraldustiimi. 
Võistlejad tuleb vastu võtta, ära 
parkida ja registreerida, võistlus 
läbi viia stardist kuni autasus-
tamiseni pidevalt infot jagades, 
jooksjaid ja kõndijaid rajal ning 
finišis teenindada (jootmine). Aga 
et õhtu sujuvalt kulgeks, tuleb juba 
hommikul rajad maha märkida ja 

Meegomäe külaseltsi koosolekul said kohalikud ülevaate erinevatel neid puudutavatel teemadel. Foto: 
Erakogu

Matkasell “fjordides”. Foto: Erakogu

liiklus korraldada, võistluskeskus 
üles ehitada ja tegeleda veel 
tuhande pisiasjaga. Tänud Too-
masele, Üllarile ja Piretile, kes oma 
vastutusala järgi tiimid kokku panid 
ja õhtu sujuva korralduse tagasid! 
Loomulikult tuhat tänu ka kõigile 
rohkem kui neljakümnele abilisele, 
kes oma aega panustasid! Tänud 
Merikesele ja Küllile Spordiliidust, 
kes tagasid tehnilise teenindamise 
ja kunstilise kujundamise! Ei saa 
me tänamata jätta ka meie väike-
tootjaid, kes aitasid auhinna- ja 
loosikotte täita. Kõrgemäe talu, 
Puhhi mesindustalu, Villagu 

astelpajutalu, Jaaniraotu talu, 
Maamehe Golfi Talu, Talulill OÜ, 
Kõrgessaare Köögivili OÜ, MTÜ 
Mindset ja Lasva rahvamaja.

Korraldajatel on hea meel 
sellest, et osalejate arvu poolest 
jõudsime koroonaeelsele tasemele 
tagasi ja mullusega võrreldes oli 
üle 120 osaleja rohkem. See on 
teiste jooksudega võrreldes tubli 
tulemus. Aga arenguruumi on ja 
10. Lasva jõe- ja järvejooksul on, 
mille poole püüelda!

Marianne Hermann
Lasva sõprade selts

valla plaanidest, võimalustest ja 
probleemidest seoses teede hool-
duse ja korrashoiuga, sealhulgas 
ka tänavavalgustusega.

Vallavolikogu liige Anti Nõlvik 
andis ülevaate volikogu tööst ja 
innustas külaelanikke aktiivsemalt 
kaasa rääkima valla paremaks 
muutmisel ja informatsiooni edas-
tamisel oma ala spetsialistidele.

Koosoleku juhat aja l  U lv i 
Parksepal ja külaseltsi juhatuse 
liikmel Annika Soikal on soov seltsi 
tegevusega jätkata: saada kokku, 
korraldada ühiseid tegevusi ning 
hoida kogukonna tunnet. Hädasti 
oleks juhatusse tarvis värsket verd 
ehk uusi liikmeid, kes sooviks seltsi 
tegemistesse anda oma panuse. 

Anti Nõlvik
vallavolikogu liige

Võru valla 
vabaühenduste 
ringreis Järvamaale
V õru vallavalitsuse esindajad 

ja va l la vabaühendused 
käisid 10.-11. novembril taaskord 
traditsiooniks kujunenud ühisel 
ringreisil. Heaks tavaks on saanud 
see, et igal aastal korraldab 
r ingreisi val la vabaühendus 
koostöös vallavalitsusega. Sellel 
aastal korraldas ringreisi Tsolgo 
Arendusühing.

Tänavuse ringreisi sihtpunktiks 
oli Järvamaa. Kahe päeva jooksul 
külastati erinevaid muuseume, 
osaleti töötubades ja tutvuti 
piirkonna vabaühendustega. 

Selliste ühiste väljasõitude ees-
märk on saada omavahel paremini 
tuttavaks ning vabas keskkonnas 

arutleda ühiste murede, rõõmude 
ja arenguvõimaluste üle Võru valla 
vabaühendustes. Muuhulgas lepiti 
kokku selles, et uuest aastast 
hakkavad vallavalitsuse esindajad 
külastama valla vabaühendusi, et 
tutvuda rohkem nende tegemistega 
ning kirjutada neist ka Võru Valla 
Teatajas.

Merle Tsirk
arendusspetsialist

Võru vallavalitsuse ja MTÜ-de esindajad Järvamaal. Foto: Angela Järvpõld
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Noorte tegevused läbi tegusa ja koostöörohke aasta
R ahva- ja kultuurimajad, noor-

tetoad- ja noortekeskused 
ühinesid kevadel üheks suureks 
Võru valla kultuuri- ja noorsoo-
töökeskuseks. Järgnevalt anname 
ülevaate, mida on aasta jooksul 
noortemajades ja -tubades korda 
saadetud. Kultuuritööst tuleb juttu 
järgmises Võru Valla Teatajas.

Üheks suureks saavutuseks oli 
novembrist Lasva rahvamaja teisele 
korrusele noortetoa avamine, et ka 
sealsetel noortel oleks koht, kus 
vaba aega veetmas käia. Võru valla 
kultuuri- ja noorsootöökeskuses 
on sel aastal tööle asunud mitmed 
uued inimesed: Kääpa noortemajas 
Jane Visla, Vastseliina noortemajas 
Urmas Ott ja Andra Kaljumäe, 
Parksepa noortemajas Monika 
Kuuba ning Kose noortetoas 
Kaia Rammul. Kui aasta esimeses 
pooles jagas noorsootöötaja Helje 
Võõras end Sõmerpalu ja Kääpa 
noortekeskuse vahel ning kevadel 
oli Vastseliina noortekeskus töötaja 
puuduse tõttu suletud, siis prae-
guseks on kõik töökohad täidetud 
ja käib vilgas tegevus. Lisaks on nii 
varasemad kui ka mitmed uued 
noorsootöötajad saanud väljaõpet 
ja osalenud erinevatel koolitustel. 
Nii osalesid Jane Visla, Helje 
Võõras ja Liina Loosaar Tartus 
ja Tallinnas toimunud kohalike 
omavalitsuste spetsialistide digipä-
devusekoolitusel. Oktoobris käisid 
noorsootöötajad Võru maakonna 
metoodikaseminaril jne.

Aasta jooksul on noortemajades 
ja -tubades toimunud hulgaliselt 
toredaid nii igapäevaseid tegevusi 
kui ka põnevaid väljasõite. Mängi-
tud on lauamänge, meisterdatud, 
vaadatud filme, kokatud nii noor-
tekeskuses kui ka väljas grillitud ja 
matkaga piknikke peetud.

Liikumine
Liikumisaasta jooksul korralda-

sid Sõmerpalu ja Kose noortetoad 
ning Vastseliina noortemaja aastas 
mitmel korral piljarditurniire. 
Jaanuaris toimus Sõmerpalu 
noortetoas piljarditurniir nii 7–11 
kui ka 12–18aastastele noortele. 
Veebruaris viidi piljarditurniir 
läbi Vastseliina noortemajas koos 
Kose noortetoa noortega. Viimane 
kolmeosaline piljarditurniir leidis 
aset novembrikuu teises pooles 
Vastseliina noortemajas. Kõige 
edukamal mängijal oli võimalik 
detsembrikuu alguses osaleda Eesti 
Pirjardiliidu suurel finaalturniiril.

Veebruaris toimus Vastseliinas 
kettagolfi lähiviskevõistlus ja 
lauatenniseturniir Kosel noor-
tetoas. Kosel staadionil peeti 
juunis pentanki meistrivõistlusi, 
Kääpal olid oktoobris noole-
viskemängud. Aktiivsematest 
kasulikest tegevustest rakendati 
Kose noortetoas “lapi kava” ehk 
õpiti koristamist. Kevadel käisid 
noored tõukerataste, rulade ja 
rulluiskudega sõitmas ja veetsid 
suvel aega kohalike järvede ääres, 
käisid SUP-laudadega sõitmas, 
metsas seenel, vibu laskmas ja 
matkadel. Lisaks toimuvad Oraval 
viburing ja jalgpallitrenn. Orava 
noortetoa noored teevad ka 
hoogsalt koostööd noorkotkaste 

ja kodutütardega, mille üritustel 
üheskoos osaletakse.

Samuti pakkusid aktiivset liiku-
mist ka kevadised heakorratööd 
Oraval laululava juures ja pargis, 
Sõmerpalus kergliiklustee ääres 
ja paisjärve ääres. Sõmerpalu 
heakorratöödel olid abis ka lap-
sevanemad. Kääpa ja Kose noored 
tegid novembris noorsootöönädala 
raames prügikõndi, mille ajal 
korjati teede äärest praht kokku. 
Lisaks tegeleti Kääpal sügisel 
haljastusega – noored istutasid 
noorsootöötajaga noortemaja ees 
olevatesse suurtesse lillepottidesse 
kanarbikke.

Kasulik ja hariv
Sõmerpalu noortetoas on 

traditsiooniks saanud aeg-ajalt 
korra ldada nutivabu päev i . 
Selle eeskujul toimusid mitmed 
nutivabad päevad sügisel Orava 
noortetoas. Parksepa noortemajas 
toimus märtsis koolitus “Kuidas 
kaitsta noort digikeskkonnas?”, 
mis oli osa projektist „Noorte 
heaks 2022“. Projekti eesmärgiks 
oli tõsta 2022–2023. õppeaasta 
jooksul Võru maakonna noorte, 
nendega töötavate spetsialistide ja 
lastevanemate teadlikkust iseseis-
vast elust, toimetulekuks iseenda 
ja ümbritsevaga, vaimsest tervisest 
ning turvalistest suhetest. Sama 
projekti raames käis 30. märtsil 
Sõmerpalu piirkonna noortega 
turvalistest suhetest rääkimas 
Marina Kraft Johannes Mihkelsoni 
Keskusest. Sõmerpalu noortetoa 
noorsootöötaja Helje Võõrase 
sõnul oli tagasiside vestlusteemade 
kohta positiivne, millest võib teha 
järelduse, et noortel ja noortega 
on vaja avatult omavahelistest 
suhetest rääkida. Suhete teemale 
keskendus ka neile kohtumistele 
eelnenud Kuldre noortekesku-
ses toimunud Antsla, Kuldre, 
Sõmerpalu, Parksepa ja Setomaa 
noortekeskuste noorte kohtu-
mine “Avameelselt suhetest”, kus 
toimusid mängud, meeskonnatöö, 
näidati filmi ja külas oli sex coach 
Liisa. Aprillis sai noortekohtumine 
järje Parksepa noortemajas, kus 
noortega vestlesid sõltuvuse 
teemal Teaduskooli tudengid.

Koostöö
Noortemajad ja -toad tegid 

aasta jooksul tihedat koostööd  
kogukondadega. Kose noored osa-
lesid jaanuari lõpus Puiga laululava 
juures jõulukuuskede põletamisel, 
tegid tutvust kohaliku ansambliga 
Drift ja tutvusid nende ruumidega. 
Vastseliina noortekeskus koostöös 
rahvamajaga korraldasid veebrua-
ris uisuväljakul kogupere vastlapeo 
koos lõbusate mängude ja kel-
guvõistlusega. Eesti kirjanduse 
päeva, Eno Raua 95. sünnipäeva 
ja vastlapäeva tähistas Orava 
noortetuba koostöös samas majas 
asuva Orava haruraamatukoguga. 
“Rõõm on näha, et järjest rohkem 
noori leiab tee esimesele korrusele 
raamatukokku aega veetma,” sõnas 
kultuuri- ja noorsootöötaja Liina 
Loosaar.

4. juunil osalesid Sõmerpalu 
noortetoa noored Pühajõe pere-

päeval Harjumäel, kus noored viisid 
läbi noortekohvikut. Kääpa noored 
osalesid septembris üritusesarja 
“5 võru valla päeva – liikuv Võru 
vald” raames Lasva piirkonna päeva 
sportlikes tegevustes.

Veebruaris käisid Kose noored 
lisaks noortemajale külas Vastse-
liina meiereil. Sealne perenaine 
Kristi Valk rääkis põhjalikult 
ohtudest köögis ja hügieenist 
toidutegemisel ning noored said 
osaleda burgeri tegemise õpitoas. 
Orava noortetoas käis kokan-
dusringi juhendamas näiteks üks 
lapsevanem.

Tuldi tihti ühiselt kokku ja koguti 
ideid ning vahetati mõtteid. Aasta 
lõpetuseks toimus Võru valla kul-
tuuri- ja noorsootöökeskuse ühine 
väljasõit Alutaguse huvikeskusesse, 
et saada ja jagada kogemusi seal 
juba mitu aastat varem ühtse 
juhtimise alla viidud kultuuri- ja 
noorteasutuste koostoimimisest.

Lisaks korraldati ideedekorjeid 
ka noortetubade siseselt. Näiteks 
oli maikuus Kose noortetoa seinal 
ideede ja tegevuste planeerimiseks 
kalender, kuhu igaüks sai oma ideid 
kirja panna. Sõmerpalu noortetoa 
noorsootöötaja kogus augustis 
uueks õppeaastaks ideid tegevuste 
läbiviimiseks.

Meisterdamine ja tähtpäevad
Palju on tehtud ka loovtegevusi. 

Kääpa noortemaja noored maalisid, 
voolisid ning toimus lõngtehnikas 
kaartide meisterdamine. Orava ja 
Kose noortetubades sai kududa 
Saori kangastelgedel. Septembri 
lõpus käisid noored Sõmerpalu 
bussipeatuse ja Coopi kaupluse 
juures “Peatu, vaata, veendu” 
grafitit tee peale tegemas. Oktoob-
ris demonstreerisid Sõmerpalu 
poisid ja tüdrukud omaloomingut 
ja fantaasiat voolimises. Kose 
noortetoas oli novembri alguses 
üks päev tüdrukutele, kus tehti 
soenguid ja lakiti küüsi ning üks 
päev poistele, kus võis kõvemat 
muusikat kuulata.

Kokandusringid on endiselt 
kõikides noortekeskustes väga  
populaarsed. Menüüs on olnud 
nii suupisted kui ka toekamad 
toidud, tehtud on traditsioonidest 
kui ka tähtpäevast lähtuvaid toite. 
Näiteks kevadpühadel värvisid 
Orava noortetoa noored mune. 
Jaanuaris, kui lund väljas polnud, 
meisterdasid Orava noortetoa 
noored Kose noortetoa eeskujul 
ülemaailmsel lumememmepäeva 
puhul paberist ja vahukommidest 
lumememmesid.

Tähtpäevade tähistamine on au 
sees. Nii meisterdati jänese aasta 
alguse puhul Kose noortetoas 
jäneseid, sõbrapäeval tehti pea 
igas majas kaarte ning Orava 
noortetoas valmistati Helin Villa 
juhendamisel lillekimpe sõbrale. 
Sama õpituba toimus mais ema-
depäeva paiku ka Sõmerpalus ja 
Kääpal. Sõmerpalus toimunud 
suvelilleampli tegemisel osalesid 
lisaks ka emad ja vanaemad.

Na is t epäev a l  h a r j ut a s id 
Sõmerpalu noortetoa noored 
komplimente tegema. Lastekait-
sepäeva tähistati Oraval klouniga 

Sügisesel koolivaheajal osalesid noored ööbimisega halloweeni-
teemalises laagris, mida alustati metsamatkaga. Foto: Helje Võõras

Suvel käisid Orava, Kääpa, Kose ja Sõmerpalu noored Vudilas ja 
Elistvere loomapargis.  Foto: Liina Loosaar

ja Sõmerpalu noortetoas toimus 
Kuldvillak. Vastseliina noortemajas 
meisterdati septembris vanava-
nemate päeva puhul kaarte ning 
tähistati ülemaailmse rahu päeva 
paberist voltimise ja spordi tege-
misega. Halloweeni puhul toimus 
Maamehe Golfi talus Sõmerpalu, 
Orava ja Kose noortetubade ning 
Kääpa noortemaja noorte ühine 
laager.

V õ r u  v a l l a  k u l t u u r i-  j a 
noorsootöökeskuse visioon on 
rahvapärimuse noorteni viimine. 
Sel aastal alles käivitame, mängime 
ideedega ja peame plaani, kuid 
seoses sellega on juba toimunud ka 
mitmeid üritusi. 6.–12. novembrini 
tähistati võru keele nädalat, mille 
puhul toimus Oraval temaatiline 
Kuldvillak, Sõmerpalus vaadati 
võrukeelseid TikTokke ja kuulati 
helüraamatust võrukeelseid lugu-
sid. Kääpa noortemajas meisterdati 
võrukeelseid silte, mis kleebiti 
vastavale esemele.

Võeti osa “Hakkame santima” 
kampaaniast, mille raames toimus 
Orava haruraamatukogus Orava 
noortetoa, kooli ja raamatukogu 
koostöös kadripäeval noorte 
korraldatud kohvik ja laat. Lisaks 
korraldati novembris mardi-ja 
kadrisantide koosolek, kus temaa-
tilisi laule ja tantse õpetas Elina 
Keerpalu. Lasva noortetoas viidi 
läbi mardi- ja kadripäeva Kuldvillak.

Veebr uar i  lõpus tähistas 
Parksepa noortemaja esimest 
sünnipäeva ja novembris Sõmer-
palu noortetuba oma seitsmendat 
sünnipäeva.

Võru valla noorte ühised välja-
sõidud

Sel aastal on valla noored osale-
nud paljudel ühistel väljasõitudel. 

Veebruaris sõideti Tallinnasse 
Tondiraba jäähalli Eesti Laul 2023 
peaproovi vaatama. Aprilli kooliva-
heajal toimus Tallinna Skyparki ja 
Ülemiste keskusesse preemiareis 
nendele noortele, kes on aktiivselt 
osalenud noortekeskuste tege-
mistes. Suvel käisid Orava, Kääpa, 
Kose ja Sõmerpalu noored Vudilas 
ja Elistvere loomapargis ning Tartu 
Lõunakeskuse Apollo kinos filmi 
“Demeteri viimane merereis” 
vaatamas. 13. septembril toimus 
pärastlõunane noortekeskuste 
ühine väljasõit Värskasse, kus tehti 
laevasõit Seto Line-ga ja külastati 
Värska veekeskust. Oktoobris 
käisid noored Tallinnas “Ma näen 
su häält” saate salvestustel ja 
novembri alguses noortekonve-
rentsil “Lahe koolipäev”.

Lisaks osalesid Võru valla noored 
juunis toimunud maakonna noorte 
suvepäevadel, augustis võru-seto 
noortefestil ja Võru valla õpilas-
maleva kahes vahetuses.

Kõikides noortetubades ja 
-majades toimusid aasta jooksul 
erinevas vanuses ja erinevate 
teemadega noortekeskuse ööd ja 
filmiõhtud. Vastseliinas korraldati 
märtsis filmilaagrit 9–18aastastele 
noortele. Parksepa noortemaja 
noortele toimus vaheaegadel 
põnevaid tegevusi. Näiteks käidi 
märtsis Tartus filmi “Erik Kivi-
süda” vaatamas ja suvevaheaja 
lõpetuseks leidis aset kahepäevane 
noortekeskuseöö, kus jätkus 
tegevusi söögivalmistamisest 
ja seltskonnamängudest kuni 
Põltsamaa Wakepargi külastuseni.

Võru valla kultuuri- ja noor-
sootöökeskus
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Valla ettevõte projekteerib Eesti suurimaid päikeseparke
G oogle ja Soojuspump vaidlesid 

omavahel, kumb neist on 
tähtsam. Google ütles, et tema 
on kõige tähtsam maailmas, sest 
tema käest saab küsida kõike ja 
ta annab vastuse kõigele. Selle 
peale arvas soojuspump, et tema 
on tähtsam, sest tema annab 
sooja, kui inimestel on 
külm. Selle peale ütles 
vanake, kelle nimi on 
Elekter: „No-noh.”

S e l l i s e 
anekdoodiga 
a l u s t a s 
Robert Mägi
(foto:  Jake 
Farra) enda 
et tevõt te 
Solar f low 
O Ü  t u t -
vustamist. 
2018. aastal 
o t s u s t a s 
t a loobuda 
end suuret-
t e v õ t e t e s s e 
palgatöötajana 
sobitamast ning 
alustas tööd enda 
ettevõttes. Energeetika 
valdkond on teda paelunud 
juba ülikooliajast, mistõttu oli 
see ainuõige valik.

Solarf low OÜ fookuses on 
kõik päikeseenergeetika vald-
konnaga seotud tegevused. 
Samas on ta palju tegelenud ka 
erinevate ettevõtete tarbimise 
juhtimisega, et tootmisprotses-
sid sujuksid paremini ja oleksid 
vähem sõltuvad ettearvamatutest 
elektrihindadest. Ta külastab ka 
ettevõtteid üle Eesti, et hinnata 
elektritarbimist ning modelleerida 
päikeseelektrijaamasid vastavalt 
iga ettevõtte vajadustele. Lisaks 
toob ta välja, et tihti hinnatakse 
soove päikeseelektrijaamade 
rajamiseks suuremaks, kui on 
reaalne vajadus. Tegelikult tuleks 
enne päikeseelektrijaama rajamist 
kõik tehniliselt ja finantsiliselt läbi 
kalkuleerida.

Rober t Mäg i on omajag u 
tegelenud ka päikesepaneelide 
paigaldamisega, kuid praegu on 

põhirõhk  projekteerimisel, aren-
damisel ja tehnilistel mõõtmistel 
päikeseparkides. Enamasti jaguneb 
tema tööaeg nii – pool ajast läheb 
ringi liikumisele üle Eesti, et kon-

sulteerida tulevasi päikeseparkide 
omanikke ja tutvuda piirkonnaga, 
kuhu tuleb projekteerida. Lisaks 
peab Mägi oluliseks päikesejaa-
made hooldamist. Teine pool 
tööajast kulub projekteerimisele 
ja erilahenduste väljatöötamisele 
kontorilaua taga. Solarflow OÜ 
kliendid on enamjaolt ettevõtted, 
sest suuremad päikesepargid 
kuuluvad enamasti ettevõtetele. 
Samas meeldib talle ka tegeleda 
eramajade päikeseelektrijaama-
dega.

Mäe sõnul on Solarf low OÜ 
puhul tegemist pereettevõttega, 
sest talle meeldib kontseptsioon, 
et pere on kaasatud otsuste 
tegemisse. Ettevõtte rajamise 
algusest on eesmärgiks olnud 
mitte tingimata kasvamine, vaid 
heade insenerioskustega kvaliteedi 

pakkumine. Ettevõtte juhina peab 
ta oluliseks elukestvat õppimist, 
mistõttu käib ta ka ise tihti end 
täiendavalt erialaselt koolitamas, et 
pakkuda tipptasemel töökvaliteeti.

Olulise tõuke ettevõtte arengule 
andis võimalus ja tellija usaldus 

projekteerida tol ajal Eesti 
suurim päikeseelektrijaam 

ettevõtte esimesel 
tegevusaastal. Sellist 

j a a m a  p o l n u d 
ükski kodumaine 

ettevõte varem 
projekteeri-
nud. Lisaks 
oli töö valmi-
mise tähtaeg 
väga lühike. 
Sellele ajale 
tagasi vaa-
dates tõdeb 
M ä g i ,  e t 
pärast sellist 

k o g e m u s t 
saab ta hak-

k a m a  k õ i g i 
päikeseparkide 

projektidega.

Päikeseparkide raja-
misel Kagu-Eestisse on 

mitmeid probleeme
Solarflow juht toob välja, et 

Kagu-Eestis on päikeseparke 
vähem kui ülejäänud Eestis. Selle 
põhjusteks on peamiselt madalam 
elatustase, mis mõjutab suurt 
investeeringut nõudva päikese-
pargi rajamist ning viimase kahe 
aasta jooksul lisandunud Kaitse-
ministeeriumi piirangud. Samuti 
on Lõuna-Eestis rohkem piiratud 
suurte elektrivõrkude võimalused 
päikeseparkide liitumisel  võrreldes 
muude piirkondadega. Kui soovida 
liituda elektrivõrguga, et üle jäävat 
päikeseenergiat võrku müüa, siis 
võib juhtuda, et võrguga liitumine 
maksab nii palju, et päikesepark ei 
tasu ennast ära. See on tingitud 
sellest, et elektrienergia läbilas-
kevõime võrkudes on piiratud 
ning elektrivõrku tuleb ehitada 
suuremaks ja võimsamaks. Kui 
suur osa eramaja omanikest soovib 
müüa päikesest saadavat elekt-

rienergiat võrku, siis praegustel 
tingimustel see vastu ei peaks. 
Eesti elektrituruseadus ei võimalda 
müüa elektrienergiat nn tükk tüki 
vastu, vaid elektriteenuse pakkuja 
tasub üle jääva elektrienergia eest 
rahana, mille arvelt saab hiljem 
elektrienergiat kasutada. Praegu 
on teada, et elektrituruseaduses 
on tulemas muudatused ning 
loodetavasti ka see lähitulevikus 
muutub.

Päikesepargi rajamine peab olema 
kaalutletud otsus

„Päikeseparke planeeritakse 
paljuski nn kõhutunde pealt ana-
lüüsimata, kas sellise võimsusega 
päikesepargi ehitamine tasub üldse 
ära. Tegelikkuses peaks ikkagi 
rääkima ja küsima nõu ekspertidelt, 
kes on varustatud tipptasemel 
tarkvaradega. Näiteks Solarflow’l 
on olemas kogu vajalik kompetents 
ja tarkvara suhteliselt täpse päikse-
pargi modelleerimiseks, olenemata 
selle suurusest. Pannes sellele 
juurde ka finantsanalüüsi, saame 
väga täpselt teada finantsmudeli, 
mis meid ees ootab just selle 
päikesepargiga, mida plaanitakse 
ehitada. Võttes arvesse kõiki 
erinevaid parameetreid, saame 
teha faktipõhise kaalutletud otsuse 
päiksepargi rajamiseks. Oluline 
on teha otsuseid emotsioonideta, 
sest päikesepark on ikkagi üsna 
kallis ja pikaajaline investeering 
ehk päikepargi ehitusele peab 
eelnema korralik ajurünnak koos 
finantsanalüüsiga,” rääkis Robert 
Mägi.

Akupankade kasutamine on 
algusjärgus

„Akupangad on veel hell teema. 
Akupankade taga on pigem kor-
ralike müügimeeste turundustöö 
– inimestes ja ettevõtetes on 
tekitatud parema varustuskind-
luse tunne. Kui varem räägiti, 
et korralik päikeseelektrijaam 
tagab elektrikindluse, siis selle 
aasta suvest räägitakse juba, et 
päikeseelektrijaama rajamine ilma 
akupangata ei tasu ennast ära. Selle 
jutu peale tormasid paljud akupan-
kasid ostma. Samas, kui arvutasime 
ühe koolituse raames välja tavalise 
kaubandusest kättesaadava aku-
panga 1 kWh salvestamise hinda, 
siis saime selleks 17 senti, teisalt 
võrgus on elektrienergia 1 kWh 
hind 10 senti. Kuid kui pikemas 
perspektiivis vaadata, akupanga 
eluiga on keskmiselt 10+ aastat, siis 
akupanga ostmisega fikseeritakse 
elektrienergia hind enda jaoks 
päris pikaks ajaks. Siiski tuleb alati 
vaadata konteksti. Kui kaalutlusel 
on näiteks stabiilse elektrienergia 
tagamise vajadus nt küttesüsteem 
tsirkulatsioonipumpadega, mis 
elektri kadudes jääks seisma, siis 
sellisel juhul on tegemist töö-
kindluste tagamise kontekstiga,” 
selgitas Mägi.

Seega kokkuvõtvalt ei ole Mäe 
arvates akupankade kasutamise 
loogika veel paigas. Akupankade 
kasutust pärsivad suur ebastabiil-
sus elektriturul ning asjaolu, et 
täpne elektrihind on teada ette vaid 
üks päev enne. Sellisest kõikuvast 

olukorrast lähtuvalt ei tee inves-
teeringut ükski majanduslikult 
mõtlev ettevõte ega inimene. Siiski 
sõltub akupanga kasutamine palju 
ka strateegiast. Sellega on võimalik 
ära siluda hommikused ja õhtused 
elektrienergia tiputunnid, millel on 
keskmisest kõrgemad börsihinnad. 
Akupank on intelligentne seade, 
mida on võimalik erinevateks 
kasutusprofiilideks seadistada. 
Akupanga kasutamisega küll 
rikkaks ei saa, kuid see hoiab 
kulusid mõistlikul tasemel ning 
aitab tagada tähtsate seadmete 
töökindluse, kui elektriühendus 
peaks katkema.

Robert Mägi kui koolitaja 
energeetika valdkonnas

Solarflow juht tegeleb ka täis-
kasvanute ja laste koolitamisega 
energeetika valdkonnas. Ta on 
käinud mitmes Võrumaa koolis 
päikeseenergia kasutamisest 
rääkimas. Kääpa koolis ehitati 
koos õpilastega ise väike päike-
seelektrijaam. Koolides käib ta aga 
pigem missioonitundest ja seda 
tegevust ei rahasta keegi peale 
tema enda ettevõtte. Selles osas 
on ta jätkuvalt avatud ja valmis 
tulema koolidesse rääkima ener-
geetika teemadel. Spetsialistide 
koolitustele kutsub ta inimesi 
pigem Võrumaale, eesmärgiga 
reklaamida kodukanti ja koduvalda. 
Siinkohal meeldib talle koolitusi 
korraldada Väimelas Tsentris, sest 
seal on nende läbiviimiseks head 
võimalused.

Päikeseparkidesse tasub inves-
teerida

Lõpetuseks kinnitab Robert 
Mägi, et päikeseparke tasub 
kindlasti rajada. Esiteks, see 
annab võimaluse toota vajaminev 
elektrienergia ise. Teiseks, roheline 
mõtteviis on jätkusuutlik ning 
kolmandaks, majanduslikult on 
see enamjaolt kasulik. Lisapen-
sionisamba tulemusena võikski 
sündida üks päikeseelektrijaam. 
Seda saab näha iga päev, aga panka 
pandud raha mitte. Sellega tegeleb 
pank ning ei oska ette ennustada, 
kas selle tulemuseks on tulu või 
kulu. Päikesepark aga garanteerib 
tootluse ja rahulolu. Eestlased on 
tegelikult päikeseparkide usku!

Merle Tsirk
arendusspetsialist

Ettevõtte nimi: Solarflow OÜ
Asukoht: Andsujärve põik 7, 
Meegomäe küla
Asutatud: 26.07.2018
Omanik: Robert Mägi
Põhitegevusala: elektri- ja 
sidevõrkude ehitus

Sel aastal tutvustame igas 
Võru Valla Teataja numbris 
ühte valla tublit ettevõtet. 
Kui teil on ettepanekuid, 
milliste ettevõtete lugusid 
võiks kajastada järgmistes valla 
ajalehe numbrites, palume 
kirjutada e-posti aadressile 
merle.tsirk@voruvald.ee.

ETTEVÕTLUS VÕRU VALLAS
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RMK kinnitas 
Kirumpää metsatööde 
kümne aasta plaani
R MK-l on plaanis raiuda vanad 

kuusikud ja istutada nende 
asemele kased. Haavikud on kavas 
raiuda hõredamaks ning Navi tee 
äärsel alal tehakse sanitaarraiet, et 
eemaldada heinamaale kasvanud 
pajustik ja kasvama panna noor 
mets. 

Plaan on tehtud koostöös 
kohalike elanikega ning selle on 
kooskõlastanud Võru vald. 

„Teeme lageraiet kuusikutes, mis 
on oma elu ära elanud – puud on 
seal kuivamas või kuivanud – ter-
veid puid on alles vähem kui pool,“ 
selgitab Võrumaa metsaülem Agu 
Palo, miks raietööd küla läheduses 
kasvavas riigimetsas ette võetakse. 

Koos külaelanikega peeti ühi-
selt nõu ja lepiti kokku, et raiel 
jäetakse säilikpuudena kasvama 
kõik männid – neid on ligi 30 – 
ning taelikukahjustuseta haavad. 
Kasvama jäävad ka suuremad 
vahtrad, et külaelanikud saaksid 
kevadel neist mahla lasta. Koha-

like soovil jäetakse Metsatuka 
tänavaga piirnevale kraavile 
kasvama peenmets ja võsa, et see 
summutaks sõiduteelt kanduvat 
liiklusmüra. Need hoitakse kraa-
viservas kasvamas seni, kuniks 
uus noor mets on piisavalt kõrgeks 
sirgunud. Metsatuka tänava äärse 
kergliiklustee serva istutatakse 
müratõkkeks kaks riba kuuski. 

Kahes metsaosas teeb RMK 
harvendusraiet, et anda tule-
vikupuudele rohkem valgust ja 
parandada nende kasvutingimusi. 
Vanale heinamaale kasvanud pajus-
tik võetakse sanitaarraie käigus 
maha ja asemele istutatakse kased. 

Kõik tööd on plaanis ära teha 
järgmisel aastal. 

Kirumpää metsatööde plaaniga 
saab tutvuda RMK kodulehel 
alammenüüs „Kõrgendatud avaliku 
huviga alad“. 

Kristiina Viiron
RMK kommunikatsioonispetsialist

Metsatööde plaan Kirumpää piirkonnas. Koostaja: RMK

Ühisveevärgi ja kanalisatsiooni 
rajamisest Kirumpää ja Võlsi 
reoveekogumisaladele
U ue Võru valla algusest on 

Võru Vallavalitsus koostöös 
AS-ga Võru Vesi tegutsenud selle 
nimel, et saaks rajatud ühisvee-
värk ja kanalisatsioon Kirumpää 
ja Võlsi reoveekogumisaladele. 
Selge oli see, et vald ei suuda ilma 
toetusteta neid projekte teostada 
ning seetõttu tuli tegelda toetuste 
otsimisega. 

Kusjuures algusaastatel ei 
olnud olemas ühtegi programmi, 
millest toetust taotleda. Seetõttu 
sai kohtutud ministeeriumite 
esindajatega ning arutatud erine-

vaid võimalusi. Alles aastal 2020 
avanes toetusprogramm, millest 
oli võimalik taotleda toetust. 

Aastatel 2020-2023 oleme igal 
aastal esitanud Keskkonnainves-
teeringute Keskusele taotluse Võlsi 
ja Kirumpää reoveekogumisalale 
ühisveevärgi ja kanalisatsiooni 
väljaehitamiseks toetuse taotlemi-
seks. Sellel aastal saime positiivse 
otsuse Võlsi projektile ja kui kõik 
plaanipäraselt läheb, siis võiks 
järgmisel aastal ehitustööd alata. 
Kirumpää projekt sai kahjuks 
taaskord eitava vastuse. 

Kirumpää projekti rahasta-
miseks otsime aktiivselt ka teisi 
toetusmeetmeid ja võimalusi. Järg-
mise aasta alguses on eeldatavalt 
avanemas meetme „Kättesaadavad 
kvaliteetsed avalikud teenused“ 
taotlusvoor, millest proovime 
taotleda toetust Kirumpääle 
ühisveevärgi ja kanalisatsiooni 
ehitamiseks. 

Loodame, et seekord läheb 
õnneks. 

Juris Juhansoo
abivallavanem

Muutusid valla raamatukogude 
lahtiolekuajad
D etsembrist muutusid Võru 

vallaraamatukogu, Puiga 
haruraamatukogu, Kääpa haruraa-
matukogu, Lasva haruraamatukogu 
ja Otsa teenindupunkti, Orava 
haruraamatukogu ja Hanikase 
teenindupunkti ning Tsolgo 
haruraamatukogu lahtiolekuajad. 
Uued ajad lähtuvad raamatukogude 
külastatavusest ning piirkonna 
elanike soovidest.

Võru vallaraamatukogu uued 
lahtiolekuajad:

Esmaspäeviti 10 – 18 
Teisipäeviti 10 – 18 
Neljapäeviti 10 – 18 
Reedeti 10 – 16 
K, L, P suletud

Puiga haruraamatukogu uued 
lahtiolekuajad:

Esmaspäeviti 10 – 18 
Teisipäeviti 7.30 – 15.30 
Kolmapäeviti 7.30 – 15.30 
Neljapäeviti 7.30 – 15.30 
Reedeti 7.30 – 15.30 
L, P suletud

Kääpa haruraamatukogu uued 
lahtiolekuajad:

Esmaspäeviti 8 – 15 
Teisipäeviti 8 – 15 
Kolmapäeviti 10 – 18 
Neljapäeviti 8 – 15 
R, L, P suletud

Lasva haruraamatukogu ja Otsa 
teeninduspunkti uued lahtiole-
kuajad:

Esmaspäeviti 12 – 17 
Teisipäeviti 10 – 18 
Kolmapäeviti 10 – 18 
Reedeti 9 – 15 
N, L, P suletud

Otsa:
Esmaspäeviti 9 - 11.30

Orava haruraamatukogu ja 
Hanikase teeninduspunkti uued 
lahtiolekuajad:

Esmaspäeviti 8.30 – 16 
Teisipäeviti 8.30 – 16 
Kolmapäeviti 10 – 18 
Neljapäeviti 13.30 – 16 
Reedeti 8.30 – 16 
L, P suletud

Hanikase:
Neljapäeviti 8.30 – 13

Tsolgo haruraamatukogu uued 
lahtiolekuajad:

Esmaspäeviti 9 – 14 
Teisipäeviti 11 – 16 
Neljapäeviti 11 – 16 
Reedeti 9 – 14 (iga kuu viimasel 

reedel suletud) 
K, L, P suletud

Vana-Vastsel i ina,  K irepi ,  
Vastseliina,  Osula  ja  Sõmerpalu  
haruraamatukogude lahtiolekuajad 
ei muutu.

Katariina Musto
avalike suhete spetsialist
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Novembris registreeriti Võru vallas 10 sündi.

3 tüdrukut: SKY, BEATRICE, LOORE

7 poissi: KARL GUSTAV, VILLEM, HENDRIK, KENNETH,

         KALVIN, RUDOLF, KIMMO

Palju õnne pisipõnnidele ja nende vanematele!

Südamlik kaastunne novembris 
lahkunute lähedastele!

Kui Te ei soovi oma nime õnnitluste rubriigis näha, siis kontakteeruge enne sünnipäevakuu 
esimest kuupäeva dokumendihalduse spetsialistiga telefonil 782 1576.

Kalle Jõgeva
10.06.1949-03.11.2023

Maido Sööt
06.08.1973-03.11.2023

Ivi Org
23.09.1942-11.11.2023

Milvi Lilloson
07.02.1941-14.11.2023

Silvi Vanker
01.09.1940-15.11.2023

75
HELGI LEPPIK
TIINA OLESK

KALJU HAABMETS
EDGAR LAHT

KOIDU SANDER
KAIDI JÄRVPÕLD

TÕNU TARV
INA OLESK

80
VIRVE IVANOVA
VAIDA KANGUR
LEMBIT KALL

IIVI LOOM

KIRIKUTE TEATED
EELK Pindi koguduse teated

10. detsembril kell 10.00 teise advendi missa
17. detsembril kell 10.00 kolmanda advendi missa
24. detsembril
 kell 10.00 neljanda advendi missa

kell 17.00 jõuluõhtu jumalateenistus
25. detsembril kell 10.00 Kristuse sündimise püha missa
31. detsembril kell 10.00 vana-aastaõhtu missa

Täpsem info: EELK Pindi koguduse õpetaja Argo Olesk e-posti 
aadressil pindi@eelk.ee või tel 503 0676.

EELK Vastseliina Katariina koguduse teated

10. detsembril 
 kell 12.00 teise advendi missa
 kell 14.00 Meelis ja Katrin Duo kontsert “Süda - see on rahu”
17. detsembril 
 kell 12.00 kolmanda advendi missa
 kell 14.00 plaadiesituskontsert - Henn Rebane (akordion),  
 Tiia Tenno (orel), Neeme Ots (trompet)
24. detsembril 
 kell 12.00 neljanda advendi missa, laulab koguduse koor,  
 juhendab Ara Bander
 kell 16.00 jõuluõhtu jumalateenistus, laulab Tempera ja  
 Võru Meeskoor, juhatab Signe Rõõmus
25. detsembril kell 12.00 esimese jõulupüha missa
31. detsembril kell 12.00 vana-aasta missa

Täpsem info: Vastseliina Katariina koguduse kodulehelt vastseliina.
eelk.ee ja Facebooki lehelt facebook.com/vastseliinakogudus või 
Võru praostkonna vikaarõpetajalt Jaak Pärnamägilt tel 5809 0305 
või e-posti aadressil jaak.parnamagi@eelk.ee.

EELK Urvaste Püha Urbanuse koguduse teated

10. detsembril kell 14.00 Heimtali kirikus jumalateenistus
25. detsembril kell 14.00 Heimtali kirikus kontsert-jumalateenistus. 
Unised uitajad.

Täpsem info: Urvaste koguduse kodulehelt urvaste.eelk.ee ja 
Facebooki lehelt facebook.com/Urvastekogudus või EELK Urvaste 
koguduse õpetaja Üllar Salumets e-posti aadressil ullar.salumets@
eelk.ee või tel 511 8271. Heimtali kirikuvanem on Vaido Ermel, tel 
5340 0431.

Enn Riivik
05.06.1958-26.11.2023

Akilina Rammula
07.01.1923-27.11.2023

Aavo Hääl
26.01.1948-29.11.2023

Hele Sulg
22.05.1958-29.11.2023

 KUULUTUSED JA TEATED

HELGI LEPPIK
TIINA OLESK

KALJU HAABMETS
70

KULDAR PURGE
ÕIE VALS

HANS KIMALANE
SIRJE TUUM
JAAN VAHER

STANISLAV TSIRULJOV
EINAR TRUIJA

LUDMILLA PIHU
RIHO SARAPUU

MAIDU JAANSON

Soovime detsembrikuu eakatele sünnipäevalastele
õnne, sära silmadesse ja tugevat tervist!

85
VALDUR HELM

90
LEIDA MIKSON

92
HELJU TAMMET

95
SILVI TRUUP
HILJA LEOK

Soovime tänada oma armsat perearsti Valentina Kesperit ja Soovime tänada oma armsat perearsti Valentina Kesperit ja 
pereõde Elsa Antsoni, kes on alati vastutulelikud ning hoolivad. pereõde Elsa Antsoni, kes on alati vastutulelikud ning hoolivad. 
Tänu neile on meie perekonnaliikmed tugevad ja aktiivsed ning Tänu neile on meie perekonnaliikmed tugevad ja aktiivsed ning 
iga tervisealane küsimus saab vastuse.  iga tervisealane küsimus saab vastuse.  

- Perekond Otsalt- Perekond Otsalt
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VANA PILT JUTUSTAB: Vastseliina 
tuletõrjeühing

VTÜ Vastseliina lendsalk enne kontrollõppusele sõitu depoo ees. Foto: Roland Olesk (ETA).

S eekord toome seoses endis-
aegse ajakirjandusfoto näituse 

koostamisega Vastseliina rahva-
majas ühe ajalehefoto. Pilt ilmus 
17. aprillil 1958. aastal kohalikus 
rajoonilehes Kolhoosi Küla, mida 
anti välja Vastseliinas aastatel 1951 
kuni 1959.

Vastseliina fotograafi Roland 
Oleski foto illustreeris tuletõrje-
teemalist pikemat kirjutist, milles 
kajastati tollase vabatahtliku 
tuletõrjeühingu ennetustöö edu-
samme. Olesk kuulus ka ETA (Eesti 
Telegraafi Agentuuri) koosseisu.

Vastseliinas asutati esimene 
vabatahtlik tuletõrje ühing 1926. 
aastal. Paar aastat hiljem asutati ka 

DETSEMBER
9. detsembril
 kell 11.00 Jõululaat Vastseliina rahvamajas

 kell 11.00  Advendikuu laupäev koos vana aja kommete  
   ja meisterdamisega Vastseliina piiskopilinnuses

10. detsembril
   Adrenalin Arena Kids Cupi esimene etapp
 kell 14.00  Merit ja Märten Männiste kontsert “Taas  
   jõulud” Lasva rahvamajas
 kell 14.00  Meelis ja Katrin Duo kontsert “Süda - see  
   on rahu” Vastseliina kirikus

kell 16.00  HäälePärlid laulustuudio talvekontsert  
   Vastseliina rahvamajas
12. detsembril
 kell 16.00  Martina Liiveri, Kersti Kambergi ja Inga  
   Schmidti õpilaste kontsert Vastseliina   
   muusikakoolis
 kell 19.00  Kino “Nähtamatu võitlus” Vastseliina   
   rahvamajas
14. detsembril
 kell 14.00 Eakate jõulupidu Orava kultuurimajas
 kell 17.00  Kait Tamra ja Anne-Ly Nedo õpilaste   
   kontsert Vastseliina muusikakoolis
15. detsembril
 kell 17.00  Ermo Talviku õpilaste kontsert Vastseliina  
   muusikakoolis 
 kell 12.00  Jõululaat Vastseliina gümnaasiumis 
 kell 14.00 Eakate jõulupidu Vastseliina rahvamajas
16. detsembril

 kell 11.00  Advendikuu laupäev koos vana aja kommete  
   ja meisterdamisega Vastseliina piiskopilinnuses

 kell 14.00  Vastseliina hokiväljaku avamise üritus
kell 19.00  Jõulupidu Kungla seltsimajas

17. detsembril
 kell 14.00  Jõulupidu Lasva rahvamajas

kell 14.00  Henn Rebase plaadiesituskontsert Vastseliina  
   kirikus

kell 15.00  Kurenurme külaseltsi jõulupidu
18. detsembril 
 kell 17.00  Pühajõe piirkonna eakate jõulupidu Osula  
   põhikoolis
20. detsembril
 kell 12.00  Märt Treier esitleb Tsolgo haruraamatu- 
   kogus oma uut raamatut “Ennäe inimest!”
21. detsembril
 kell 15.00  Orava raamatukogus raamatuklubi  
   jõuluteemaline koosviibimine
22. detsembril 
 kell 20.00  Aastalõpupidu Lasva rahvamajas, tantsuks  
   mängib ansambel Klubi
25. detsembril
 kell 20.00  Sõmerpalu Teenuskeskuses tantsuõhtu,  
   esineb ansambel Respekt
26. detsembril
 kell 11.00  Liikumisaasta lõpetamise matk Piusa   
   külastuskeskusest jahimajani (MTÜ  
   Orava jahtkonna, Orava noortekeskuse ja  
   Piusa külastuskeskuse koostööna)
30. detsembril Kestvussõitude sarja “Piksepini karikas”  
   2023.-2024. hooaja kolmas etapp Lepassaares
31. detsembril
 kell 22.00  Orava kultuurimajas aastavahetuse pidu,  
   mängib ansambel MaMa 

JAANUAR
21. jaanuaril
   Adrenalin Arena Kids Cupi esimene etapp
 kell 13.00  Etendus “Daamide õnn” Lasva rahvamajas

NÄITUSED
• Tsolgo haruraamatukogus on üleval näitus “Samblad ja samblikud”
• Orava haruraamatukogus on üleval Silja Grünbergi fotonäitus 

“Lumehelbed - meie talvede liblikad”
• Detsembrikuu lõpuni Vastseliina rahvamajas Ago Ruusi fotonäitus 

“Rajooni aeg Vastseliinas 1951-1959 ETA fotograafide pilgu läbi”
• Lasva rahvamajas on 17. detsembrini üleval Birgit Pettai koostatud 

MTÜ Misso Tehnikaspordi Klubi fotonäitus “Piksepini karikas 
15 - päevakoerast liblikaks”, 19. detsembrist on näitus üleval 
Orava haruraamatukogus

Saaluse ühing, 1929. aastal ühingud 
veel Ortumal (Loosi) ja Missos.

Peale sõda 1950. aastal kaotati 
maal vabatahtlikud tuletõrjeühin-
gud ja need jäid alles vaid linnades 
ja rajoonikeskustes. 

1957. aastal tuletõrje korral-
dus ENSVs reorganiseeriti ning 
asutustes, ettevõtetes ja kolhoo-
sides asutati tuletõrjesalgad, mis 
koondusid piirkondliku tuletõrje 
ühingusse. 25. aprillil 1957 toimus 
Vastseliina Vabatahtliku Tuletõrje 
Ühingu I konverents, millega 
pandi alus uuele tuletõrjealasele 
tegevusele rajoonis. Asutustes ja 
ettevõtetes alustati tuletõrjein-
ventari korrasoleku kontrollimist 

ja tuletõrjealase profülaktika 
tegemist. 20.-30. aprillini 1958 
korraldati Vastseliina tuletõrje-
ühingu lendsalga poolt mitmeid 
kontrollretki ettevõtetesse, kir-
jutab Kolhoosi Külas Vastseliina 
rajooni VTÜ esimees K. Sild.

Nii see foto kui ka paljud teised 
Roland Oleski tehtud ajalehefotod 
on väljas fotonäitusel Vastseliina 
rahvamajas, mis jääb avatuks 
järgmise aasta alguseni.

Ago Ruus
rubriigi toimetaja

505 6691
agoruus@gmail.com
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Väljaandja: Võru Vallavalitsus 
(Võrumõisa tee 4a, 65605, 
Võru linn)
Koostaja, toimetaja ja 
küljendaja: Võru valla 
avalike suhete spetsialist 
Katariina Musto

Trükk: Printall AS, Tallinn
Kohaletoimetamine: Omniva
Tiraaž: 4300 eksemplari
Ilmumine: 11 korda aastas 
igal kuul, välja arvatud juulis
Loe digilehte: voruvald.ee/
voru-valla-teataja

Järgmine leht saabub post-
kasti jaanuarikuus. Artikleid 
järgmisesse lehte ootame 22. 
detsembriks e-posti aadressile 
ajaleht@voruvald.ee. Toimetusel 
on õigus kaastöid nende selguse 
huvides toimetada ja lühendada.

Navil toimus neljas ajaloopäev
N avi ajaloopäev on kujunenud 

traditsiooniks. Miks me seda 
korraldame? Ikka selleks, et kodu-
koha ja kogu Eesti ajalugu paremini 
lahti arutada ja mõtestada. Planee-
rimisel arutame külarahvaga, mis 
võiks vajalik teema olla. 

Esimesel korral rääkis pro-
fessor Aivar Kriiska meilt leitud 
4000-aastase kivikirve lugu, teisel 
korral tõestas professor Aadu 
Must, et Navi esmamainimine ei 
ole mitte 1632. aastal vaid 1607. 
Kolmandal korral tutvustas auväärt 
härra Ago Ruus fotograafia ajalugu 
Lõuna-Eestis ja kuulsat meiekandi 
fotomeest Gustav Zoppi. 

Neljandaks ürituseks oli meil 
Aadu Mustaga planeeritud meie 
kandi asulate esmamainimise 

jätkuüritus. Kahjuks 
lugupeetut meie 
hulgas enam ei 
ole. Otsus-
t a s i m e 
s e e g a 
s e l l e l 
k o r r a l 
arutada 
k o o l i -
hariduse 
ajalugu. 
S e d a 
en a m,  et 
h e a  k o o -
l i ha r idus  on 
jätkuvalt ülioluline 
teema. Navi koolil on väga 
pikk ajalugu. Ühtedel andmetel 260 
aastat, teistel andmetel 257. Meie 

endi tublid inimesed, varalah-
kunud emakeeleõpetaja 

Merle Sulg ja tänane 
ajalooüliõpilane 

Talis Timmi on 
Navi kooli aja-
lugu uurinud. 
Neid uuringuid 
me seekord 
arutasimegi. 

Aitäh kõi-
gile, kes kohale 

tulid ja ajaloo-
päeva võimalikuks 

tegid.

Ivari Padar
ajaloopäeva korraldaja


